
مدیرکل دفتر حفاظت از زیســت بوم ها و سواحل 
دریایی سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به 
رونمایی از پایگاه داده تنوع زیســتی خلیج فارس 
تا پایان بهار گفت: هــدف از این کار ایجاد مرجعی 
منطقه ای برای کلیه کشورهای حاشیه این پهنه 
آبی و دســته بندی علمی آمار و اطلاعات در مورد 
گونه های بومی و غیربومی و مهاجم موجود در این 

اکوسیستم  است.
محمد طالبی متین همزمان با روز ملی خلیج فارس 
افزود: در سال گذشته معاونت محیط زیست دریایی 
و تالاب ها از طریق عقد قرارداد با دانشگاه تهران و 
دانشگاه شهید بهشتی، کلیه اطلاعات موجود در 
خصوص گونه های گیاهی و جانوری خلیج فارس و 
دریای عمان و خزر را گردآوری کرده و این داده ها در 
قالب یکسان جهت ورود به پایگاه داده آماده سازی 
شده است. در حال حاضر، طراحی پایگاه داده تنوع 
زیستی دریایی کشور در مرحله برنامه نویسی است. 
پس از رونمایی قرار است به تدریج اطلاعات تنوع 
زیستی سایر دریاهای کشور نیز به این پایگاه وارد و 

به صورت مستمر به روزرسانی شود.
وی اضافه کرد: هدف از ایجاد این پایگاه داده - که 
اســتفاده عموم نیز از آن امکان پذیــر خواهد بود 
- ایجاد مرجعی منطقه ای برای کلیه کشــورهای 

حاشیه دریاها و دسته بندی علمی آمار و اطلاعات 
در مورد گونه های بومی و غیربومی و مهاجم موجود 

در این اکوسیستم ها است.
طالبی متین درباره برنامه های ســازمان محیط 
زیست برای حفاظت از لاکپشت های خلیج فارس 
به عنوان گونه های در معرض خطر انقراض خلیج 
فارس گفت: امسال نیز همچون گذشته، در راستای 
اجرای فعالیت های پیش بینی شده در برنامه اقدام 
ملی حفاظت از لاکپشــتان دریایی ایران، پایش 
زیستگاه ها، تگ گذاری لاکپشــتان زادآور و ایجاد 
هچری ســایت در مناطقی که نیاز است، از سوی 
ادارات کل ساحلی تابعه و با مشارکت برخی از صنایع 
ساحلی، مناطق آزاد تجاری صنعتی و دانشگاه ها 
در جزایر و سواحل در حال انجام است. وی تاکید 
کرد: یک موضوع نگران کننده مشاهده تخمگذاری 
لاکپشتان دریایی در ســواحل استان سیستان و 
بلوچستان در دیماه و بهمن ماه سال گذشته بود. 
احتمالا این امر ناشی از اثرات تغییر اقلیم بر گونه ها 
است که منجر به تغییر رفتارهای تولیدمثلی آن ها 
شده بنابراین نیاز است مطالعاتی در این خصوص 

نیز انجام شود.
مدیرکل دفتر حفاظت از زیســت بوم ها و سواحل 
دریایی ســازمان حفاظت محیط زیســت درباره 

آخرین اقدامان انجام شده برای شناسنامه دار کردن 
جزایر خلیج فارس گفت: در حال حاضر شناسنامه 
پنج جزیره مهم در خلیج فارس تدوین شده است 
و کلیه پهنه های ساحلی آن ها در خشکی و دریا تا 
عمق شش متر و بعضا اعماق بالاتر از نظر زیستی و 
زیستگاهی شناسایی و طبقه بندی شده اند. ولی  با 
توجه به برخی مشکلات به ویژه نظامی بودن برخی 
جزایر هدف که نیازمند اخذ مجوزهای ویژه است، 
در حال حاضر تدوین شناسنامه این جزایر مهم از 

نظر تنوع زیستی و زیستگاهی متوقف شده است.
وی تاکید کرد: به دلیل فاصله برخی از این جزایر 
از ساحل، امکان تامین کلیه تجهیزات و پشتیبانی 
از گروه تحقیقاتی وجود ندارد و متاســفانه برخی 
از وزارتخانه ها نیز کــه در این جزایر فعالیت هایی 
انجام می دهند، علیرغم تاکید ماده ۱۴ سند ملی 
آمایش ســرزمین مبنی بر ایفای مسئولیت های 
اجتماعی صنایع و سازمان ها و ســایر ارگان ها در 
رابطه با حفظ محیط زیست در حوزه عمل خود، 
همکاری لازم را جهت پشتیبانی انجام نمی دهند 
و این امر نیز مزید بر علت شده است. طالبی متین 
در پایان درباره پایش خلیج فارس که قرار بود سال 
 گذشته انجام شــود، گفت: این کار در سال جاری 

محقق می شود.

معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ، با بیان اینکه بیشــتر تصادفات به 
خاطر عدم توجه به جلو است؛ گفت: استفاده از هر 
چیزی که باعث حواس پرتی راننده شود ممنوع 
است. سرهنگ فیروز کشیر درباره حواس پرتی 
رانندگان هشدار داد و گفت: متاسفانه در بسیاری 
از تصادفات شاهد هســتیم که علت حادثه، عدم 
توجه کافی راننده به جلو است. هر چیزی مانند 
دخانیات، تلفن همراه، خوردن و آشامیدن باعث 
حواس پرتی راننده شده و توجه کافی را از راننده 

می گیرد بنابراین ممنوع است.
وی ادامه داد که بعنوان مثال همه رانندگان می 
دانند اســتفاده از تلفن همراه، در حین رانندگی 
باعث حواس پرتی راننده می شود؛ اما متاسفانه 
هنوز هم این اشتباه را تکرار می کنند و این مسئله 
به یک عادت بد در رانندگان تبدیل شده است که 

می تواند فجایع بسیاری رقم بزند.
کشــیر افزود: بارها مشاهده شــده که برخی از 
رانندگان که در پشت چراغ قرمز متوقف می شوند 
تا لحظه ای که چراغ سبز شود؛ مدام با تلفن همراه 
خود مشغول هستند. معاون اجتماعی و فرهنگ 
ترافیک پلیس راهور تهران بزرگ ادامه داد: در این 
فاصله چند ثانیه ای که رانندگان در پشت چراغ 
قرمز متوقف هستند؛ آنقدر سرگرم تلفن همراه 
خود و فضای مجازی هســتند که حتی کشیدن 
ترمز دستی را هنگام توقف فراموش می کنند و 

این چنین با خودروی جلویی برخورد می کنند.
کشیر گفت: تلفن همراه به گونه ای است که وقتی 
فرد از آن استفاده می کند؛ تمام حواسش را می 
گیرد بنابراین از اطراف غافل شــده و نمی تواند 

تصمیم درست بگیرد یا در شرایط حساس و مهم، 
واکنش درستی داشته باشد. وی افزود: همچنین 
استفاده از سایر تجهیزات تلفن متصل به گوشی 
نیز ممنوع است زیرا باعث انحراف ذهنی و رفتاری 

راننده شده می شود.
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ تاکید کرد که راننده موظف اســت 
تمام هوش و حواس خــود را در رانندگی به جلو 
معطــوف دارد و به عنوان یک راننــده باید از هر 
چیزی که باعث بر هم زدن هوش و حواس شود؛ 

اجتناب کند.
کشیر با اشاره به اینکه اســتفاده از دخانیات نیز 
باعث حواس پرتی رانندگان می شود؛ گفت:  ماده 
۱۸۰ آیین نامه راهنمایی و رانندگی، به صراحت 
هشدار می دهد که رانندگان حق ندارند در حین 
رانندگی دخانیات اســتفاده کنند. زیرا علاوه بر 
ایجاد حواس پرتی،  ممکن است ته سیگار بر روی 
لباس راننده بیافتد و حوادث ناگواری را رقم بزند.

وی افزود: همچنین راننده حــق ندارد در حین 
رانندگی مواد خوراکی و آشامیدنی استفاده کند؛ 
چرا که ممکن است یک لحظه آب در گلوی راننده 
پریده و باعث خفگی و واژگون شدن خودرو شود 
و این حادثــه دیگر خودروها را نیــز تحت تاثیر 

قرار دهد.
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ از رانندگان خواست حتی در زمان 
توقف در پشــت چراغ قرمز یا ترافیــک نیز، از 
استعمال دخانیات، خوردن و آشامیدن و استفاده 
از تلفن همراه خودداری کنند و همه حواس خود 
را برای حفظ سلامتی خود و دیگران در رانندگی 

بگذارند. وی افزود: با توجه به تحقیقات میدانی 
همکاران مــن در پلیس راهور، یکــی از دلایل 
اصلی افزایــش تصادفات اســتفاده و مکالمه با 
تلفن همراه در حین رانندگی اســت و متاسفانه 
۴۶ درصد تصادفات مربوط به تلفن همراه است و 
این موضوع حتی بدون استفاده از هندزفری نیز 
اتفاق می افتد .معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک 
پلیس راهور تهران بزرگ ادامــه داد : همچنین 
در بررسی ها مشخص شد ارسال پیامک توسط 
 رانندگان نیز به میزان ۳۷ درصد در بروز تصادفات 

نقش دارد
کشیر گفت: همچنین این تحقیق نشان می دهد 
که مکالمه با هندزفری ۲۷ درصد، اســتفاده از 
نوشیدنی های غیرمجاز و مصرف روان گردان ها 
به میزان ۱۳ درصــد و مصرف موادمخدر نیز ۲۱ 
درصد در میزان و دلیل تصادفــات نقش دارند. 
وی درباره استفاده از مخدر گفت: استفاده از مواد 
مخدر باعث می شــود که روح و روان و سیستم 
اعصاب افــراد تحت تاثیر قرار گیــرد. همچنین 
باعث می شود تاری دید، کاهش شدید شنوایی، 
درگیری ذهنی و مغزی , درک نکردن فاصله نیز 
رخ دهد بنابراین افراد نباید در این شرایط پشت 

فرمان بنشینند.
معاون اجتماعی و فرهنگ ترافیک پلیس راهور 
تهران بزرگ هشــدار داد که این اعــداد و ارقام 
مواردی نیستند که بخواهیم با آنها شوخی کنیم. 
شوخی با این اعداد یعنی شوخی با جان و زندگی 
خود و خانواده بنابراین از رانندگان درخواست می 
کنیم عواملی که باعث حواس پرتی در رانندگی 

می شوند را حذف کنند.

معاون عملیات پلیس راهنمایــی و رانندگی تهران 
بزرگ اعلام کرد که به زودی دوربین های ثبت تخلف 
رانندگی بر روی موتورسیکلت های پلیس راهور نیز 
نصب می شــود و در فاز اول این دوربین ها نسبت به 
ثبت تخلفات ســاکن اقدام خواهند کرد. سرهنگ 
احسان مومنی با اشاره به برخورد پلیس با تخلفات 
ساکن گفت: تخلفات ساکن جزو آن دسته از تخلفاتی 
است که گرچه حادثه ساز محسوب نمی شود، اما هم 
می تواند منجر به حوادث رانندگی غیرقابل جبران شده 
و هم سبب اخلال در روند ترافیک می شود، از این رو 
پلیس برخورد با آن را در راستای روانسازی ترافیک و 
همچنین پیشگیری از وقوع تصادفات در دستورکار 

خود قرار داده است.
وی با بیــان اینکه تخلف در محــل ممنوعه، پارک 
دوبل، توقف در پیــاده رو و... جزو تخلفات ســاکن 
محســوب می شــود، گفت: در همین راســتا نیز 
ماموران پلیس راهور نســبت به اعمــال قانون این 

تخلفات اقــدام می کنند. علاوه بر آن از چند ســال 
پیش تعــدادی از خودروهای پلیــس راهور تهران 
بزرگ نیز به دوربین ثبت تخلفات مجهز شــده و از 
 این طریق نیز نســبت به برخورد با تخلفات ساکن

 اقدام می شود.
معاون عملیات پلیس راهنمایــی و رانندگی تهران 
بزرگ از اجرای طرحی جدید برای برخورد با تخلفات 
ساکن خبر داد و گفت: پلیس راهور پایتخت در حال 
آماده ســازی موتورســیکلت های مجهز به دوربین 
ثبت تخلفات اســت. دوربین نصب شــده بر روی 
این موتورســیکلت ها قابلیت ثبت تخلفات ساکن 
و جریمه متخلفان را داراســت. در حال حاضر چند 
دستگاه از این موتورســیکلت ها آماده شده و پس از 
طی مراحل فنی و دریافت کدهای مربوطه بر تعداد 
این موتورسیکلت های دوربین دار افزوده شده و این 
موتورها نیز همچون خودروهای دوربین دار اقدام به 
جریمه خودروهای دارای تخلفات ساکن خواهند کرد.

مومنی درباره اینکه آیا دوربین های نصب شده بر روی 
موتورســیکلت ها تنها امکان ثبت تخلفات ساکن را 
دارند، گفت: در فاز اول، این دوربین ها نسبت به اعمال 
قانون و ثبت تخلفات ساکن اقدام خواهند کرد. اما این 
دوربین ها قابلیت ثبت هر نوع تخلفی را دارند و بسته 
به برنامه نویسی آن، می توانند دیگر تخلفات را نیز ثبت 
کنند. لذا ممکن است در آینده از این دوربین ها برای 

ثبت دیگر تخلفات رانندگی نیز استفاده شود.
وی با بیان اینکه اعمــال قانون مکانیــزه تخلفات 
رانندگی، درصد خطا و دیگــر چالش های ممکن را 
کاهش می دهد، گفت: در مواردی مشاهده شده که 
پارک یا توقف یک خودرو در محل نامناسب، منجر 
به وقوع تصادفی شــدید و حتی مرگبار شده است. 
همچنین تخلفات ساکن سبب کندی تردد و ایجاد 
ترافیک می شود و برخورد پلیس نیز در همین راستا 
انجام می شود. طرح برخورد با تخلفات ساکن در سال 

۱۴۰۳ نیز با جدیت در معابر پایتخت اجرا می شود.

موبایل عامل ۴۶ درصد تصادفاتتدوین شناسنامه برای ۵ جزیره مهم خلیج فارس

برخورد پلیس با تخلفات ساکن در معابر تهران
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پرداخت 5.6 همت تسهیلات ازدواج و فرزندآوری

امضای قرارداد ۹۱ درصد 
از متقاضیان مسکن

وزیر نفت: تولید نفت 
امسال جهش می کند

۱۰۰ میلیون یورو سرمایه گذاری 
خارجی در مناطق آزاد 
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سرمقاله

جذب سرمایه گذاری 
برای توسعه بازار کار

جذب سرمایه گذاری یکی 
از اساسی ترین مولفه های 
توسعه بازار کار است و بدون 
دسترســی به منابع مالی 
نمی توان کار اساســی در حوزه اشتغالزایی انجام 
داد. سرمایه های خارجی و داخلی باید به سرعت 
جذب و در راستای ایجاد زمینه ها و مشوق های لازم 
برای حضور بخش خصوصی در عرصه اشتغالزایی 
خصوصا اشتغالزایی از طریق توسعه تولید به کار 
گرفته شود. دولت باید در بازار کار تحرک بخشی 
ایجاد کند. بسته های سیاستی روی کاغذ می مانند 
و نمی توانند در وضعیت فعلی اثرگذار باشند بنابر 

این از دولت انتظار...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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۴

دانش بنیان های توانمند 
مستقر در پارک ها 
حمایت می شوند

تعاونی های زنان در دولت سیزدهم رشد 22 درصدی داشته است

رونق اشتغالزایی زنان در تعاونی ها
صفحه3

صفحه۴

تسهیلات ارزان برای صنایع دانش بنیان
برنامه ریزی   برای   گشایش   بازارهای  آفریقا

رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللی معاونت علمی ریاست جمهوری، یکی 
از برنامه های اصلی این ســازمان در ســال جاری 
را شناســایی و ارزیابی توانمندی هــای صادراتی 
دانش بنیان های مســتقر در پارک هــای مناطق 
مختلف کشــور، تســهیل در حوزه صادرات و رفع 
موانع صادراتی آنهــا اعلام کرد. به گــزارش ایرنا، 
امیرحســین میرآبادی پس از امضای تفاهمنامه 
همکاری با رییس پارک علم و فناوری استان سمنان 
در حاشیه ششــمین نمایشــگاه توانمندی های 
صادراتی جمهوری اســلامی ایران )ایران اکســپو 
۲۰۲۴( در محل سالن خانه نوآوری و فناوری ایران 
)iHiT( با اشــاره به سفرهای اســتانی و آشنایی با 
شرکت های بسیار توانمند دارای قابلیت حضور در 
بازارهای بین المللی در مناطق مختلف کشور، یکی 
از موضوعاتی را که از سوی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللی معاونت علمی از 
سال گذشته در دستور کار این مجموعه قرار گرفته 
 است، توجه ویژه به شناسایی ظرفیت های بالفعل 
شــرکت های فناور فعال و توانمند در استان های 
مختلف کشور عنوان کرد. وی افزود: بر همین اساس 
نیز در ســال ۱۴۰۲ چندین دوره آموزشــی کوتاه 
 مدت یا بوت کمپ صادراتی به منظور آشنا کردن 
شــرکت ها با حمایت های موجود و مســیرهای 
صادراتی در اســتان های مختلف برگــزار کردیم. 
میرآبادی، از پارک علم و فناوری اســتان سمنان 
به عنوان یکــی از پارک های فعــال در حوزه بین 
الملل نام برد که تمرکز ویژه ای بر موضوعات حوزه 
 فناوری اطلاعات و حوزه فناوری های نرم دارد و از 
شرکت های توانمندی در این بخش برخوردار است. 
رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 

بین اللملی معاونت علمی...

آگهي تجدید مناقصه عمومي
با توجه به اینکه شهرداري بندر بوشهر در نظر دارد پروژه  تعمیر و تجهیز جایگاه CNG شهرداری بندر بوشهر به شرح ذیل را  به پیمانکاران واجد صلاحیت و داراي شرایط 
مربوطه از سازمان هاي ذیربط را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(  واگذار نماید، لذا از کلیه پیمانکاران واجد صلاحیت  که داراي صلاحیت در رشته 
مربوطه هستند دعوت مي گردد مطابق جدول زمانبندي ذیل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه و نسبت به دریافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. 

مدتشماره فراخوانمبلغ برآورد اولیه ) ریال ( موضوع
قرارداد

آخرین مهلت  
خرید اسناد

آخرین مهلت  
تحویل پاکات

  تاریخ بازگشایي 
مبلغ تضمین شرکت در مناقصه ) ریال (پاکتها

۶۰۱۴۰۳/۰۲/۲۰۱۴۰۳/۰۲/۳۱۱۴۰۳/۰۳/۰۱۲/۷۰۰/۰۰۰/۰۰۰ روز۲۶/۱۲۶/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰۳۰۰5۷۰۱۰۰۰۰۰۸تعمیر و تجهیز جایگاه CNG شهرداری بندر بوشهر
توضیحات: 

محل وآخرین مهلت تحویل اسناد ) شامل اصل پاکت الف ( :تحویل  اصل ضمانت نامه بانکی ) پاکت الف ( به  اداره امور قراردادهای  شهرداري مرکزی  بندر بوشهر و دریافت رسید الزامی است . ضمناً تا پایان وقت 
مورخ درج شده در جدول .ضمناً تصویر پاکت الف و سایر پاکات ب و ج در سامانه الکترونیکی دولت ) ستاد ( بارگذاری گردد . 

 پاکتهاي  مناقصه در ساعت ۱۰/ ده  صبح مورخ درج شده در جدول گشوده مي شود.
تضمین شرکت در  مناقصه مي بایست به صورت ضمانت نامه بانکي یا ضمانت نامه صادر شده از مؤسسات غیر بانکي تحت نظارت بانک مرکزي جمهوري اسلامي یا اوراق مشارکت یا واریز وجه نقد به حساب  

سپرده شماره ۱۰۰۰۱۸۱۳5۶9۰۷  پست بانک ارائه گردد. 
ضمناً متن آگهي در شبکه اطلاع رساني شهرداري بوشهر به آدرس:www.Bushehr.ir درج گردیده است.

هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه میباشد.
مدت اعتبار پیشنهادها سه/سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهاد مي باشد.و تا سه ماه دیگر قابب تمدید خواهد بود

شهرداري در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار است در این صورت سپرده ها مسترد خواهد شد.
 سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.

محل دریافت و تحویل اسناد سامانه تدارکات الکترونیک دولت ) ستاد( و محل گشایش پیشنهاد ها سالن جلسات واقع در طبقه چهارم ساختمان مرکزی شهرداری بندر بوشهر می باشد . 
اطلاعات دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اســناد مناقصه و ارائه پاکت الف: آدرس : بوشهر – میدان شهرداری – شــهرداری مرکزی – طبقه دوم – اداره امور پیمان تلفن: 

۰۷۷۳۳۳۴۰5۷۱
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : ۴۱9۳۴-۰۲۱   دفتر ثبت نام: ۸۸9۶9۷۳۷ و ۸5۱9۳۷۶۸

روابط عمومي و امور بین الملل شهرداري بندر بوشهر

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

ایجاد یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
فرصت شغلی در سال گذشته

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: ایجاد یک 
میلیون و ۲۰۰ هزار فرصت شغلی، پوشش بیمه ای 
۲۳۴ قلم داروی جدید، تلاش برای جلوگیری از 
تعطیلی واحدهای در شرف تعطیلی، اصلاح قانون 
کار برای تبدیل قرارداد موقت بــه دائم از جمله 
اقدامات دولت ســیزدهم در حوزه کار و کارگری 
است. سید صولت مرتضوی در مراسم دیدار رئیس 
جمهور با کارگران، گزارشــی از عملکرد فعالیت 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ارائه و اظهار کرد: 
به روایت های متعدد و با راســتی آزمایی امروز با 
افتخار اعلام می کنیم که در سال ۱۴۰۲ تعداد یک 
میلیون شغل ایجاد شده است. وی افزود: بر اساس 
گزارش رسمی بالغ بر ۷۵۰ هزار اشتغال خالص 
در کشور ایجاد شده است، یعنی اشتغال منهای 
بازنشستگان و مشمولان بیمه بیکاری و این به آن 
معناست که ایجاد یک میلیون و ۲۰۰ هزار فرصت 

شغلی که خالص آن ۷۵۰ هزار نفر می شود.
وزیر کار تاکید کرد: از ســوی دیگر وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی در راستای تامین منویات رهبر 
معظم انقلاب اســلامی در سیاســت های ابلاغی 
تامین اجتماعــی نیز اقداماتی انجام داده اســت. 
پس از ابلاغ سیاســت ها همکاران ما در دولت در 
بخش های مختلف بسیج شدند و اقدامات مهمی 
را انجام دادند. مرتضوی ادامه داد: گسترش بیمه 
اجتماعی پایه برای دانشــجویان و زنان خانه دار، 
ایجاد پوشش بیمه درمان پایه رایگان از طریق بیمه 
سلامت برای ۵ دهک اول درآمدی، استقرار سامانه 
پایش فقر و شناسایی کامل فقرا، افزایش مستمری 
مددجویان کمیته امام )ره(، متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان، تدوین برنامه های راهبردی برای 
اصلاح صندوق های بازنشستگی، حمایت از کودکان 
دارای ســوءتغذیه و بازمانده از تحصیل، پوشش 
بیمه ای ۲۳۴ قلم داروی جدید، پوشش هزینه های 
درمان ناباروری و بیماری های خاص، ایجاد ثبات و 
امنیت شغلی و حمایت از مشاغل ایجادی، تلاش 
برای جلوگیری از تعطیلی واحدهایی که در شرف 
تعطیل بودند، به ظرفیت اســمی رســاندن سایر 
کارخانه ها که از ۱۰ هــزار واحد عبور کرد، اصلاح 
قانون کار برای تبدیل قرارداد موقت به دائم از جمله 

مهم ترین اقدامات وزارت کار است.

افزایش حجم تجارت ایران و کوبا 
رییس اتاق بازرگانی ایــران گفت: حجم تجارت 
ایران و کوبا در ســال های اخیر به طور پیوســته 
افزایش داشته و در سال ۲۰۲۲ تجارت دو کشور 
بیش از ۲۴۳ میلیون دلار بــوده در حالی که این 

رقم در سال ۲۰۲۰، ۲۱۰ میلیون دلار بوده است
صمد حســن زاده رییس اتاق بازرگانی ایران در 
همایش تجاری ایران و کوبــا در محل اتاق ایران 
گفت: روابط ایران و کوبا همواره دوستانه و با احترام 
متقابل بوده و دو کشور از شرکای سیاسی یکدیگر 
می شوند و  سابقه دوستی دو ملت در سطح عالی 
بوده است. با این حال، این حسن روابط سیاسی 
در روابط اقتصادی دو کشــور بازتاب ملموسی و 

مطلوبی نداشته است.
وی افزود: دو کشور راه درازی را در توسعه روابط 
تجاری داند و مقامات دو کشور باید بر تعهد خود بر 
همکاری اقتصادی تاکید داشته باشند. حسن زاده 
ادامه داد: حجم تجارت ایران و کوبا در سال های 
اخیر به طور پیوســته افزایش داشــته و در سال 
۲۰۲۲ تجارت دو کشور بیش از ۲۴۳ میلیون دلار 
بوده اســت. در حالی که این رقم در سال ۲۰۲۰، 

۲۱۰ میلیون دلار بود.
رییس اتاق ایران خاطرنشان کرد: ایران محصولات 
نفتی و پتروشیمی و مواد غذایی و ساختمانی به کوبا 
صادر و دارو، تجهیزات پزشکی و خدمات مهندسی 

از این کشور وارد می کند.
وی یادآور شد: در تجارت دو کشور زیرساخت ها به 
اندازه کافی توسعه نیافته است و همچنین تحریم 
های آمریکا علیه هر دو کشــور بزرگ ترین مانع 
تجارت بین دو کشور بوده است. با این حال، ایران 
و کوبا می توانند از تجارب هم در مقابله با تحریم ها 

استفاده کنند.
وی یادآور شد: کشــاورزی، گردشگری و انرژی 
می تواند زمینه همکاری مشترک دو کشور باشد. 
همچنین ایران به دلیل برخــورداری از کریدور 
شــرق به غرب می تواند زمینه ارتبــاط کوبا را با 
اوراسیا فراهم آورد. رییس اتاق ایران گفت: واکسن 
پاستوکووک در زمان شیوع ویروس با همکاری 

کوبا در ایران تولید شد.
وی در ادامه از کوبا به عنــوان یکی از مهم ترین 
صادرکنندگان نیکل یاد کرد و گفت: معادن نیکل 
و کبالت در ایران وجود دارد که سرمایه گذاری بر 
آنها نشده و ایران می تواند از دانش و فناوری کوبا 
در زمینه بهره برداری از ذخایر نیکل استفاده کند.

اخبار

تفاهم نامه هــای مطالعه 
توســعه ۱۶ میدان گازی 
برای افزایش ۱۲۷ میلیون 
مترمکعبی تولید گاز کشور 
با سرمایه گذاری ۶ میلیارد 
و ۴۰۰ میلیون دلاری هلدینگ های پتروشــیمی 
و شــرکت های اکتشــاف و تولید ایرانی با حضور 
وزیر نفت امضا شــد. تفاهم نامه توسعه میدان های 
گازی با ســرمایه گذاری هلدینگ های پتروشیمی 
و شرکت های اکتشاف و تولید ایرانیبا حضور جواد 
اوجی، وزیر نفت، محسن خجسته مهر، مدیرعامل 
شــرکت ملی نفت ایران، مرتضی شــاهمرزایی، 
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی و جمعی 
از مدیران عامل صنعت نفت، گاز و پتروشیمی کشور 
امضا شد. ارزش مجموع تفاهم نامه هایی که امروز 
به امضا رسید ۶.۴ میلیارد دلار برآورد می شود و با 
اجرای این طرح ها، حدود ۱۲۷ میلیون متر مکعب 
به تولید گاز کشــور با هدف تامین پایدار خوراک 

پتروشیمی ها اضافه خواهد شد.
شرکت ملی نفت ایران برای توســعه میدان های 
گازی کشور با استفاده از ظرفیت ها و توانمندی های 
شــرکت های ایرانــی، مذاکراتــی پرشــمار را با 
هلدینگ ها، شرکت های پتروشیمی و شرکت های 
اکتشاف و تولید ایرانی انجام داده است. در نتیجه 
این اقدامات، تفاهم نامه های مطالعه توســعه ۱۶ 
میدان گازی در جنوب، جنوب غرب کشور و خلیج 
فارس با هلدینگ ها، شــرکت های پتروشــیمی و 
شرکت های اکتشــاف و تولید ایرانی امضا شد. بر 
اساس این تفاهم نامه ها، مطالعه توسعه میدان های 
گازی زیره و خارتنگ و ساختار اکتشافی دارنگ با 
هدف افزایش ۲۴ میلیون مترمکعبی تولید گاز و با 
سرمایه گذاری یک میلیارد دلاری به شرکت پترو 

کاوه افق واگذار شد.
مطالعه توسعه میدان های گازی سفید زاخور، سفید 
باغون و هالــگان نیز به صورت مشــترک به گروه 
گسترش نفت و گاز پارســیان و شرکت پتروپارس 
واگذار شد. سرمایه گذاری مورد انتظار برای توسعه 
این میدان ها، 8۰۰ میلیون دلار پیش بینی شده که 
در نهایت ۲۷ میلیون مترمکعب به ظرفیت تولید 
گاز ایران اضافه خواهد کرد. مطالعه توسعه مخازن 
خامی زیلایی و کارون و جمع آوری گازهای همراه 
مسجدســلیمان، طرح دیگری بود که تفاهم نامه 
مطالعــه آن با شــرکت ســرمایه گذاری صندوق 
بازنشستگی کشــوری )صباانرژی وو پتروپالایش 

پارسوماش( امضا شد.
بر اســاس این تفاهم نامــه، در پایــان اجرای این 
پروژه هــا، ۱۴.۲ میلیون متر مکعب بــه تولید گاز 
اضافه خواهد شــد و برای رســیدن به این هدف 
سرمایه گذاری ۲ میلیارد دلاری مورد انتظار خواهد 

بود. مطالعه توســعه میدان گازی عسلویه غربی و 
ایستگاه تقویت فشار کنگان با شرکت نوید زرشیمی 
دیگر تفاهم نامه ای بود که امضا شد و قرار است با 
ســرمایه گذاری ۶۰۰ میلیون دلاری، ۴۴ میلیون 

متر مکعب به ظرفیت تولید گاز کشور اضافه شود.
تفاهم نامه مطالعه توسعه مخازن خامی شهیدان، 
زیلایــی و کارون به صورت مشــترک با شــرکت 
پتروشــیمی مسجد ســلیمان و شــرکت توسعه 
پتروایران امضا شد و بر اساس آن ۱۱.۶ میلیون متر 
مکعب به تولید گاز افزوده می شود و در این مسیر 
۱.8 میلیارد دلار ســرمایه گذاری باید انجام شود. 
مطالعه توسعه میدان های گازی میلاتون و رودک، 
بینک و رگ سفید با شرکت سرمایه گذاری نفت و 
گاز و پتروشــیمی تامین )تاپیکو( با هدف افزایش 
۷.۷ میلیون مترمکعبی تولید گاز و سرمایه گذاری 
9۵۰ میلیــون دلاری تفاهم نامه دیگــری بود که 
امضا شد. بر این اساس، مطالعه توسعه میدان های 
گازی اهواز و مارون خامی توســط شرکت صنایع 
پتروشــیمی خلیج فارس با هدف گذاری افزایش 
9.8 میلیون مترمکعبــی ظرفیت تولید گاز در روز 
و سرمایه گذاری یک میلیارد دلار انجام خواهد شد.

در مجموع با اجرای این طرح ها و توسعه ۱۶ میدان 
گازی کشــور، حدود ۱۲۷ میلیــون مترمکعب به 
ظرفیــت تولید گاز ایــران اضافه خواهد شــد که 
می تواند در جبران ناترازی گاز در فصل سرد سال، 
تامیــن پایدار خــوراک پتروشــیمی ها و افزایش 
صادرات گاز ایران نقش مهمی ایفا کند. با تکمیل 
مطالعات تفاهم نامه های یادشــده و امضا و اجرای 
قراردادهای آنها، افزون بر افزایش تولید گاز کشور و 
رفع ناترازی آن، پیش بینی می شود ۲۵ هزار فرصت 
شغلی مستقیم و غیرمستقیم به ویژه در استان ها و 

شهرهای محل اجرای طرح ها ایجاد شود.
براســاس برنامه ریزی انجام شــده یک درصد از 

حجم سرمایه گذاری ها برای انجام مسئولیت های 
اجتماعی شــرکت ملی نفــت ایــران به ویژه در 
مناطق نفتخیز صرف خواهد شــد. در این طرح ها، 
برای نخســتین بــار هلدینگ ها و شــرکت های 
پتروشــیمی به منظور تامین پایدار خوراک مورد 
نیاز مجموعه های خود اقدام به مطالعه و توســعه 
بالادستی میادین گازی کشور می کنند که گامی 
موثر در راســتای تأمین مطمئن و پایدار خوراک 
این صنایع، استفاده از سرمایه های انباشته شده در 
این مجموعه ها، استفاده حداکثری از ظرفیت ها و 
سرمایه گذاری های انجام شده در صنایع پتروشیمی 

و ثروت آفرینی برای کشور است.
وزیر نفت نیز از جهش تولید نفت ایران در ســال 
جاری خبر داد و گفت همچنین ۵۰ هزار بشکه به 
ظرفیت روزانه پالایش نفت کشــور افزوده خواهد 
شــد. جواد اوجی، وزیر نفت، در مراســم امضای 
تفاهم نامه هــای مطالعات طرح های توســعه ۱۶ 
میدان گازی با هلدینگ ها، شرکت های پتروشیمی 
و شــرکت های اکتشــاف و تولید ایرانــی، اظهار 
داشــت: امروز کار بســیار بزرگی اغاز شده، بحث 
سرمایه گذاری شرکت های پتروشیمی و هلدینگ ها 
در توسعه بخش بالادست گاز می تواند ثمرات بسیار 

خوبی برای کشور به همراه داشته باشد.
وی افزود: در جلسات برگزار شــده و بررسی های 
صورت گرفته، شرکت های پتروشیمی نشان داده اند 
که می توانند به خوبی پروژه های بزرگ نفت و گاز 
 E&P در بخش بالادستی را با کمک شرکت های
مدیریت کنند. وزیر نفت با بیان اینکه »امسال تولید 
نفت ایران جهش خواهد کرد و در تولید گاز هم با 
افزایش مواجه خواهیم بود«، گفت: ۶ میلیون تن به 
ظرفیت تولید پتروشیمی اضافه می شود و ۵۰ هزار 
بشکه به ظرفیت پالایش نفت کشور افزوده خواهد 
شد. وی ادامه داد: هم بر اساس آمار بانک مرکزی 

و هم بر اساس آمار مرکز آمار ایران، رشد اقتصادی 
نفت و گاز بیسار خوب بوده و در برخی سه ماهه ها 

رشد بالای ۲۵درصدی داشته ایم.
اوجی خاطرنشــان کرد: رشــد اقتصــادی دولت 
نزدیک به ۶درصــد بوده که نیمــی از آن به خاطر 
رشــد اقتصادی بخش نفت و گاز بوده است. وزیر 
نفت از امضای تفاهم نامه با شرکت های پتروشیمی 
تولیدکننده متانول برای تولید بنزین در هفته اخیر 
خبر داد و گفت: حدود یک هفته پیش، تفاهم نامه ای 
به امضا رسید تا شرکت های پتروشیمی تولیدکننده 
متانول، به کمک رفع ناترازی بنزین بیایند و تولید 
بنزین کنند که این کار ظرف یک تا یک ونیم سال 

آینده به نتیجه خواهد رسید.
وی افزود: در واقع اکنون شــرکت های پتروشیمی 
هم در زمینه تولید بنزین ورود کــرده اند، هم در 
سرمایه گذاری بخش بالادستی، هم در جمع آوری 
گازهای همراه و هم در توسعه زنجیره ارزش ورود 
موفقی داشــته اند که این چهار اقــدام می تواند به 
تحول در توسعه صنعت پتروشیمی کشور و رونق 

اقتصادی منجر شود.
اوجی به برنامه های جمع آوری گازهای مشعل در 
غرب کارون اشاره کرد و گفت: ضمن بهره برداری 
از پروژه های NGL۳۲۰۰ و NGL۳۱۰۰ و طرح 
بیدبلند خلیج فــارس، مدیرعامل هلدینگ خلیج 
فارس آقای علی عسگری قول داده اند که در نیمه 
امســال جمع اوری گازهای شــرق کارون محقق 
شــود و با NGL۳۱۰۰ بخش دیگری از نیازهای 
پتروشیمی ماهشهر تأمین می شود. وی ادامه داد: 
امسال ۷9 پروژه نیمه تمام به ارزش ۱۶ میلیارد دلار 
با هدف جهش تولید به بهره برداری خواهد رسید، 
همچنین ۵۰ پروژه جدید نیز به ارزش ۲۵ میلیارد 

دلار در سال جاری آغاز می شود.
وزیر نفت در زمینه تأمین خوراک پتروشــیمی ها 
گفت: سال گذشته 8 درصد معادل روزانه ۵ میلیون 
مترمکعب گاز بیشــتری به واحدهای پتروشیمی 
نسبت به ســال قبل از آن داده شد که این مسئله 
منجر به جهش تولیــد و رســیدن تولید صنعت 
پتروشــیمی به ۷۵ میلیون تن در سال ۱۴۰۲ بود. 
وی افزود: قول می دهم امســال هم از نظر حجم و 
هم از نظر ارزش تولید، تولید بیشــتری در صنعت 

پتروشیمی کشور رقم بخورد.
اوجی به صنایع و نیروگاه هایی که راندمان پایینی 
در مصرف گاز دارند هشدار داد و گفت: به مصارف 
نامتعارف و غیربهینه در صنایع و نیروگاه ها هشدار 
می دهم که اگر امســال به فکر افزایش بهره وری و 
افزایش راندمان نباشند، با جرایمی مواجه می شوند 
و سهمیه سوخت آنها بازبینی خواهد شد، چرا که 
نمی توانیم یک یا یک ونیم ماه در فصول سرد، گاز 
پتروشــیمی ها را محدود کنیم اما در همان زمان، 
صنایع و نیروگاه ها به صورت غیربهینه و با راندمان 

پایین مصرف گاز داشته باشند.

آغاز سرمایه گذاری پتروشیمی ها در میادین گازی

وزیرنفت:تولیدنفتامسالجهشمیکند

پرداخت ۵.۶ همت تسهیلات 
ازدواج و فرزند آوری 

مدیر اداره اعتبارات بانک مرکــزی اعلام کرد:  از 
ابتدای ســال جاری تا ۱۰ اردیبهشت ماه جمعا 
۵.۶۳8 همت تســهیلات قرض الحسنه ازدواج و 
فرزندآوری به متقاضیان پرداخت شده است. به 
گزارش بانک مرکزی، مهــدی صحابی گفت: از 
ابتدای ســال جاری تا تاریخ ۱۰ اردیبهشت ماه 
۱۴۰۳ مبلغ ۴.۰8۴ همت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج به متقاضیان پرداخت شــده است که این 
مبالغ نشان دهنده رشد تسهیلات ازدواج به میزان 
۲8 درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته است.
به گفته این مقام مسئول بانک مرکزی از ابتدای 
ســال جاری تا تاریخ ۱۰ اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، 
مبلغ ۱.۵۵۴ همت تسهیلات قرض الحسنه فرزند 
به متقاضیان پرداخت شده است که نشان دهنده 
۲۳ درصد رشد بابت تسهیلات فرزندآوری نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته است.
مدیر اداره اعتبارات درخصوص تسهیلات ودیعه 
مسکن نیز یادآور شد: از زمان ابلاغ مصوبه شورا در 
تیرماه سال ۱۴۰۱ تا تاریخ 9 اردیبهشت ماه ۱۴۰۳، 
تعداد ۵۰۰ هزار و ۵۵۶ نفر تشکیل پرونده داده اند 
که از این تعداد، ۴۴۱ هزار و ۷۶۷ نفر به مبلغ ۳۳.۴ 

همت تسهیلات دریافت کرده اند.
همچنین صحابی با اشــاره به آمــار وزارت راه و 
شهرسازی تصریح کرد: حســب آمار اخذ شده از 
ســامانه طرح های جامع حمایتی مسکن وزارت 
راه و شهرســازی تا تاریخ ۰9  /۰۲  /۱۴۰۳ تعداد 
۱.۳۳۰.۷9۵ نفر متقاضی جهت اخذ تسهیلات 
مزبور به بانک های عامــل مراجعه نموده اند که از 
این تعداد، ۴۶۱.۴۴۲ نفــر )در حدود ۳۵ درصد( 
بنا به دلایل درج شــده در سامانه مذکور از جمله 
نداشتن مدارک موردنیاز، نداشتن وثایق قابل قبول، 
وجود معــارض در زمین ملکی، نداشــتن پروانه 
ساختمانی، عدم امکان تأمین سهم آورده متقاضی 
و....، فاقد شرایط لازم جهت اخذ تسهیلات موصوف 

می باشند.
براین اساس، حسب آمار اعلامی در سامانه مربوطه 
وزارت راه و شهرســازی، از تعداد 8۶9،۳۵۳ نفر 
واجدین شــرایط اخذ تســهیلات مذکور، تعداد 
۷9۳،۷۳۲ نفر )در حدود 9۱ درصد از متقاضیان 
واجد شرایط( موفق به انعقاد قرارداد به مبلغ ۴      /۲۶۶ 

هزار میلیارد تومان شده اند.   

۳۰ درصد بازار ســرمایه در 
اختیار صنعت پتروشیمی

دبیــرکل انجمن صنفــی کارفرمایــی صنعت 
پتروشیمی گفت: ۳۰ درصد بازار سرمایه مربوط 
به پتروشــیمی ها و بالای ۴۵ درصد ارز صادرات 
غیر نفتی نیز مربوط به این بخش است. مهدوی 
ابهری، دبیرکل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت 
پتروشــیمی گفت: در این شرایط خاص کشور با 
توجه به جنگ اقتصادی، حرکت اقتصادی رو به 
جلو جای شــکرگزاری دارد. او افــزود: ما در دنیا 
منابع خدادادی هیدروکربوری را داریم که شکر آن 

استفاده درست از آن می شود.
وی ادامه داد: استفاده از این منابع تبدیل به ارزش 
افزوده اســت. علی الرغم تحریم هــا وزارت نفت 
اقدامات موثری انجام داده اســت به عنوان مثال 
فاز ۱۴ پــارس جنوبی که تماماً ایرانی اســت. به 
گفته ابهری ورود سرمایه گذاری به بالا دست در 
دولت سیزدهم رقم خورد. دبیر انجمن کارفرمایان 
پتروشیمی خاطر نشــان کرد: طی مدتی کوتاه 
انقلابی برای صدور مجوزها در وزارت نفت صورت 

گرفت و روند آن تسریع شد.
وی ادامه داد: قطعاً سرمایه گذاری پتروشیمی ها 
برای کشور مفید و مثمر ثمر است و با توجه به شعار 
سال الزاماتی نیز در این زمینه وجود دارد. ابهری با 
اشاره به قراردادی که امروز منعقد شد خاطر نشان 
کرد: با این قراردادها هم بخش خصوصی به یکی از 
مهمترین سرمایه گذاری ها ورود پیدا می کند که 
خود به آن نیاز دارد و هم در روند اقتصادی کشور 

مثمر ثمر خواهد بود.
مهدوی ابهری تصریح کرد: ســرمایه گذاری در 
میادین و صرفه جویی در بخــش گاز یکی از اهم 
فعالیت ها است ولی سخن کای این است که باید 
پتروشیمی ها در این بخش ورود کنند.ما باید در 
بخش گاز ســرمایه گذاری کنیم و این آمادگی از 

سوی پتروشیمی ها مشکلی نیست.
دبیــرکل انجمن صنفــی کارفرمایــی صنعت 
پتروشــیمی ایران با اشــاره به ناتــرازی گاز در 
کشور اضافه داد: فریادهایی که ما می زنیم برای 
سرمایه گذاری در میادین گازی، مصرف بهینه و 
صرفه جویی به دلیل این است که لطمه ای به تولید 
وارد نشود در حالی که باید سال های گذشته به آن 

فکر می کردیم.
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مدیرعامل اتحادیــه تعاونی های عمرانی تهران 
گفت: ۲هزار و۵۰۰ واحد مســکن اقتصادی از 
۴۰ هزار واحدهــدف گذاری شــده در مرحله 
نقشــه برداری اســت و تا ۱۰ روز آینده کلنگ 
زنی می شــود. خشــایار باقر پــور، مدیرعامل 
اتحادیه تعاونی های عمرانی تهران با بیان اینکه 
کارهای تحقیقاتی ســاخت مســکن اقتصادی 
از دو سال گذشــته آغاز شده اســت  گفت: در 
ســاخت این پروژه از تکنولوژی هــای نوین و 
هوشمندســازی اســتفاده کرده ایــم و بازار 
 هدف ایــن پروژه مشــخص و مصــرف کننده 

نهایی است .
وی با اشاره به اینکه این طرح با مشارکت مردم 
و زیر ســاخت های قانونی در حال ساخت است 
افزود: طبق هدف گذاری انجام شده برای افراد و 
زوجهای جوان  متراژ های کوچک هدف گذاری 
شــده و برای خانواده های بزرگ و دارای فرزند 
متراژهای  متوسط و بزرگ  بین ۷۵تا 9۰ متردر 

نظر گرفته شده است  .
باقرپور با بیان اینکه  ارزان سازی را در کنار ارتقای 
کیفیت در دســتور کار خود قرار داده ایم گفت: 
ساخت پروژه های مسکن اقتصادی در قالب یک 
شهرک هوشمند اقتصادی طراحی شده است به 
طوری که هزینه زمین در این پروژه ها صفر در 
نظر گرفته شده و با توجه به طراحی این شهرک 
که به صورت مجتمع اقامتی و تجاری اســت از 
طریــق الحاقات زمین هزینه بــرای متقاضیان 

صفر شده است.
طراح مســکن اقتصادی اظهــار کرد:این طرح 
در بخش تعاون و با مشارکت مردم ساخته می 
شــود و متقاضی تنها قیمت تمام شده ساخت 
را می پردازد. باقرپور بیــان کرد: زمین برای این 
طرح تامین و نقشه برداری های آن رو به اتمام 
است و از ۴۰ هزار واحد مســکن اقتصادی که 
هدف گذاری شــده بود ۲هزار و۵۰۰ واحد در 
۶۵۰ هزار متر مکعب تا دو هفتــه آینده خاک 

برداری می شود.

وی توضیح داد: کانال های تاسیساتی برای این 
پروژه پیش بینی کرده ایــم و طبق توافقی که 
با اتحادیه دانش بنیان داخلی و طرح مســکن 
اقتصادی  انجام شده از تمامی محصولات دانش 
بنیان داخلی در این طرح استفاده خواهد شد  و 
استفاده از انرژی پاک و انرژی خورشیدی برای 
این پروژه پیش بینی کرده ایم. او گفت: در مسکن 
اقتصادی سعی کرده ایم از تحریم ها دور باشیم 
و از تمامی امکانات و محصــولات تولید داخل 
اســتفاده شــده و به نوعی ارز بری برای کشور 

نداشته باشیم.
طراح مســکن اقتصادی توضیــح داد: در این 
طرح ســوداگری را کنترل کرده و هر کد ملی 
تنها از یک واحد می تواند اســتفاده کند و برای 
جلوگیری از سوداگری در بازار اجاره در صورتی 
که فرد قصد اجــاره و یا فروش واحــد خود را 
 داشته باشد باید از شــیوه اجاره داری حرفه ای  

استفاده کند.
وی با بیان اینکه در این طــرح قیمت زمین را 
حذف کردیــم و قیمت واحدی کــه  با تمامی 
امکانــات به متقاضــی تحویل داده می شــود 
حدود متــری ۳۰ میلیون تومان اســت گفت: 
متقاضی بعــد از تحویل هیچ هزینــه دیگری 
 ندارد چراکه واحــد با امکانــات کامل تحویل 

داده می شود.
وی با بیان اینکه مسکن اقتصادی قابل مصادره 
نیست و این طرح در زیر ســاخت های مردمی 
و زیر ســاخت های قانونی در حال ساخت است 
گفت: اخیرا طرح هایی و کسی نباید این عنوان 
را برای خــود مصادره کند و از ســوی برخی از 
دستگاه ها به اسم مسکن اقتصادی مطرح شده 
اســت که باید بگویم این طرح توسط اتحادیه 
تعاونی های عمرانی تهران و در قالب مشارکت 
های مردمی و تعاونی ها ســاخته می شود. وی 
افزود: طبق هدف گذاری های انجام شده ساخت 
مسکن اقتصادی در قالب ۴۰ هزار واحد اجرایی 

خواهد شد.

معاون شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با بیان اینکه تاکنون از هزار بسته  ارائه شده، ۳۲۴ 
بســته به مرحله ســرمایه گذاری رسیده است، 
گفت: مجموع ارزش سرمایه گذاری تحقق یافته 
خارجی ما در سال گذشته حدود ۱۰۰ میلیون 
یورو بوده است. محمد صفری اظهار کرد: برای 
سرمایه گذاری در مناطق آزاد بسته  هایی طراحی 
کردیم؛ هزار بســته به ارزش 9۰۰ هزار میلیارد 
تومان ســال قبل طراحی شــد و ۲۰۰ بسته به 
ارزش ۲۰۷ هزار میلیارد تومان اخیرا ارائه شد که 
مجموع ارزش بسته ها را به ۱۱۰۷ هزار میلیارد 

تومان می رساند.
به گفتــه وی، بخشــی از این بســته ها فروش 
رفته و بــا توجه به مجــوز بی نــام و زمینی که 
تخصیص پیدا کرده،  این بســته ها هم به زودی 
با اســتقبال مواجه می شــود. صفری ادامه داد: 
علاوه بر بســته های ســرمایه گذاری، دســت 
سرمایه گذار را باز گذاشتیم برای اینکه خودش 
بتواند بر اســاس طرح مد نظر خود پیشــنهاد 
بیاورد؛ بنابراین این بســته ها فقط پیشــنهاد 
اســت و الــزام آور و محدودکننــده نیســت و 
ســرمایه گذاران می توانند بر اساس خواسته ها 
 و ترجیــح خودشــان به مــا پیشــنهاد طرح 

سرمایه گذاری بدهند.
معاون اقتصادی  و ســرمایه گــذاری دبیرخانه 
شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در پاسخ 
به اینکه چه میزان از بسته های سرمایه گذاری  از 
سوی سرمایه گذاران جذب و به سرمایه گذاری 
تحقق یافته تبدیل شده اســت؟ گفت: تاکنون 
از هزار بســته ای که پیش از این ارائه شده بود، 
۳۲۴ بسته به مرحله به ارزش ۱۴۲ هزار و ۷۳۵ 
میلیارد تومــان و ۳9 میلیون یــورو به مرحله 

سرمایه گذاری رسیده است.
ارزش  مجمــوع  دربــاره  همچنیــن  وی 
ســرمایه گذاری ها در مناطــق آزاد گفت: تمام 
طرح های ما در قالب بسته های سرمایه گذاری 
یا تفاهم نامه هایی کــه با مناطــق آزاد منعقد 

می شــود و ســرمایه گذاران که در رویدادهای 
داخلی یا بین المللی جذب شدند، در سال ۱۴۰۲ 
بسته های منجر به ســرمایه گذاری تحقق یافته 
داخلی معادل ۱۲۷ هزار میلیــارد تومان بوده 
است. صفری خاطرنشــان کرد: مجموع ارزش 
ســرمایه گذاری تحقق یافته خارجی در ســال 
گذشــته، حدود ۱۰۰ میلیون یورو بوده است. 
این مبلغ تحقق یافتــه و مجموع ارزش یورویی 
طرح های حاصل از سرمایه گذاری خارجی است 

که روی زمین نشسته  است.
معاون اقتصادی  و ســرمایه گــذاری دبیرخانه 
شــورای عالی مناطــق آزاد و ویــژه اقتصادی 
ادامه داد: این روند امســال هــم ادامه خواهد 
داشــت. عمده رویدادهای خارجی که در سال 
گذشته مناطق آزاد ایران در آن مشارکت فعال 
داشــته اند، در کشــورهای چین، هند، روسیه، 
ارمنستان، سلیمانیه عراق، قطر و عمان برگزار 
شده است. برخی از سرمایه گذاران خارجی هم از 
رویدادهایی جذب شدند که ما در سطح داخلی 

برگزار کردیم.
صفری در پاسخ به اینکه سرمایه گذاران خارجی 
از کدام کشورها در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
ایران حضور دارند؟ گفت: تعداد سرمایه گذاران 
ما و تنوع شان از گستره مختلف جغرافیای جهان 
است. برای مثال در منطقه آزاد اروند سرمایه گذار 
عراقی، در چابهار سرمایه گذار افغان و در منطقه 

آزاد انزلی سرمایه گذاران روس زیادی داریم.
وی اظهار کرد: پیش بینــی می کنیم با توجه به 
اینکه در ســال گذشــته، در قالب ستاد جهش 
ســرمایه گذاری اقدامات خوبی برای بازاریابی 
بسته های سرمایه گذاری و برگزاری رویدادهای 
ملی و بین المللی انجام دادیم، پیش زمینه لازم و 
مقدمات حضور سرمایه گذاران را فراهم کردیم. 
بنابراین انتظارمان این است که برای سال جدید 
و سال بعد، استقبال از بسته های سرمایه گذاری 
و سرمایه گذاری در مناطق آزاد با رشد چشمگیر 

مواجه شود.

۱۰۰ میلیون یورو سرمایه گذاری خارجی در مناطق آزاد ساخت ۲هزار و ۵۰۰ واحد مسکن اقتصادی شروع شد
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رئیس اتاق اصناف تهران گفت: یکی از مشکلاتی که ما طی سالیان 
گذشته با آن مواجه بوده ایم، فعالیت های غیرمجاز و زیرزمینی بوده 
است و دریافت شناسه یکتا توسط فعالان اقتصادی که به مثابه کد 
ملی برای آن ها عمل می کند، بستر مقابله با فعالیت های زیرزمینی 

خواهد بود.
به گزارش ایرنا، طی سال های اخیر رونق بخشیدن به فضای اقتصادی 
کشور مورد توجه قرار گرفته است. به نحوی که مقام معظم رهبری نیز 
در نامگذاری سال ها به این موضوع تأکید ویژه ای داشته اند. در همین 
راستا، سامان دادن به امور اقتصادی کشور در دستور کار قرار گرفته و 
مجلس نیز قانون تسهیل صدور مجوزها را با هدف افزایش مشارکت 

مردم در اقتصاد کشور مصوب کرد.
بر اساس قانون مورد بحث، مجوزها به سهولت به صورت الکترونیک 
صادر می شوند و هر فعال اقتصادی یک شناسه یکتا دریافت می کند. 
به زعم کارشناســان، این شناســه می تواند به عنوان کد ملی برای 
فعالان اقتصادی عمل کند و زمینه را برای شناسایی فعالان قانونی و 

غیرقانونی فضای اقتصادی کشور فراهم کند.
به اذعان کارشناسان و فعالان اقتصادی، نظارت های مامور محور بر 
قاچاق از اثرگذاری قابل قبولی برخوردار نیســت. آنها اعتقاد دارند 
که روش های نوین و هوشــمند مانند شناسه دارکردن همه فعالان 
اقتصادی برای کشف قاچاق و دیگر اشکال اقتصاد زیزمینی موثرتر 

خواهند بود.

به طور کلی، کارشناســان اعتقاد دارند که الکترونیک محور شدن 
مجوزها و دریافت شناسه یکتا به نفع فعالان اقتصادی واقعی است 
که در فضای ســالم و قانونــی فعالیت می کنند. در طــرف مقابل، 
فعالیت های زیرزمینی تحت کنترل در می آیند. حمیدرضا رستگار، 
رئیس اتاق اصناف تهران در خصوص لزوم شناسنامه دار شدن تمام 
فعالان اقتصادی و دریافت شناسه یکتا گفت: همان طور که در اخبار و 
رسانه ها مطرح شده، قرار است در راستای الکترونیک شدن امور، ارائه 
خدمات به مردم به صورت الکترونیک انجام شود و یکی از مواردی که 

باید الکترونیک شود، همین پروانه های کسب است.
وی ادامه داد: بر اســاس قانون نظام صنفی، تمام کسانی که فعالیت 
اقتصادی انجام می دهند، باید پروانه کسب داشته باشند. تسهیلات 
ویژه ای که قرار است ارگان ها، سازمان ها و نهادهای دولتی به فعالان 
اقتصادی بدهند، از جمله تسهیلات بانکی از طریق شناسه یکتا ارائه 

خواهد شد و همه چیز الکترونیک می شود.
رئیس اتاق اصناف تهران تاکید کرد: قبلًا افراد برای دریافت تسهیلات 
باید به ارائه نامه های کاغذی به اداره یا نهاد مورد نظر اقدام می کردند. 
با دریافت شناسه یکتا، امکان دسترسی به اطلاعات اقتصادی افراد 
وجود دارد و نیازی به این کاغذبازی هــا نخواهد بود. به این ترتیب، 

کارها سریع تر و با سهولت بیشتری صورت می گیرد.
رستگار گفت: روال قدیم بستر برخی سودجویی ها را فراهم می کرد. 
برخی افراد به جعل اسناد و نامه ها می پرداختند و از تسهیلات بهره 

می بردند. الکترونیک شدن مجوزها و دریافت شناسه یکتا، زمینه این 
طور اقدامات را از بین می برد.

وی ادامه داد: پروانه کســب از نظر اتاق اصناف هویتی برای فعالان 
اقتصادی محسوب می شود. توصیه ما این است که تمام واحدهای 
صنفی، پروانه کسب خود را در معرض دید عموم قرار دهند. بازرسان 
ما نیز در بررسی هایشان دقت می کنند که واحدهای بدون مجوز را 
پلمپ کنند. در کنار این امر می توانیم به ارائه شناســه یکتا به افراد 

بپردازیم تا از مزیت های الکترونیک شدن امور بهره ببریم.
رئیس اتاق اصناف تهران خاطرنشان کرد: از نظر ما، دریافت شناسه 
یکتا امری اجتناب ناپذیر است و همه فعالان اقتصادی باید بر اساس 
قانون برای گرفتن این شناســه اقدام کنند. به ویژه با توجه به اینکه 
روند ساده ای برای دریافت شناســه یکتا و مجوز الکترونیک در نظر 
گرفته شده است، توصیه می کنیم که فعالان اقتصادی با استفاده از 

این فرصت به دریافت مجوز الکترونیک بپردازند.
رســتگار در پایان تأکید کرد: یکی از مشــکلاتی که ما طی سالیان 
گذشته با آن مواجه بوده ایم، فعالیت های غیرمجاز و زیرزمینی بوده 
است. دریافت شناسه یکتا توسط فعالان اقتصادی که به مثابه کدملی 
برای آن ها عمل می کند، بســتر مقابله با فعالیــت های زیرزمینی 
خواهد بود. تا 25 اردیبهشت ماه 1403 همه فعالیت های اقتصادی 
باید شناسه یکتا داشته باشــند و از تاریخ مذکور نحوه صدور مجوز 

فعالیت فقط غیر حضوری و الکترونیک است.

معاون روابط کار وزارت کار از بازرسی از کارگاه های پرخطر خبر داد و 
گفت: امسال کارگاه های پرخطر و دارای حوادث، بیشتر بازرسی می 
شوند. یکی از اقدامات موثر معاونت روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از ابتدای استقرار دولت سیزدهم تا کنون، گسترش نظارت 
بر کارگاه های مشمول قانون کار، افزایش حفاظت فنی و بهداشت کار 
و ارتقای ایمنی و سلامت شغلی بوده است. این موضوع در اساسنامه 
ســازمان بین المللی کار )ILO(  آمده و از تمامی کشورهای عضو 
خواسته شده تا نســبت به برقراری نظام بازرســی کار اقدام کنند.

بازرسی کار موثر و کارآمد، یکی از مولفه ها و نشانه های ضروری هر 
دولت مترقی و اقتصاد موفق به شمار می رود.

برابر گزارش ها، حوادث ساختمانی و معدنی بیشترین آمار تلفات 
نیروی کار و بیشترین سهم آسیب شغلی را به خود اختصاص داده 
و بیشترین تعداد بازرسی های ویژه از کارگاه های پر خطر در صنایع 
ساختمان، نفت و گاز، پتروشیمی و معدن بوده است. علی حسین 
رعیتی فرد, معاون روابط کار درباره حوادث ناشــی از کار دربخش 
ســاختمان و صنعت گفت: حــدود 38 درصد حــوادث در بخش 
ساختمان و 37 درصد در بخش صنعت است و صنایع دیگر همانند 

رشته های تولیدی عدد کمتری را به خود اختصاص داده اند.
وی تاکید کرد: در سال 1402 نسبت به سال  1401 حدود 4 درصد 
فوتی های کل حوادث ناشی از کار کاهش یافته است. 840 بازرس 
کار در کشور وجود دارد. ســالانه حدود 400 هزار بازرسی موردی 
از کارگاه ها انجام می شــود که امســال به دلیل کاهش ریسک از 
کارگاه های دارای حوادث بیشتر، بازرسی دقیق تر و بیشتری انجام 
می شود. معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از کاهش 

حدود 5 درصدی حوادث کار در سال گذشته نسبت به سال 1401 
خبر داد و تاکید کــرد که این رقم نیز باید کاهــش یابد .وی تاکید 
کرد: به دلیل پیوستن به مقاوله نامه ایمنی و بهداشت شغلی 155 
و مصوبه مجلس شورای اسلامی و هیات دولت باید بتوانیم تمامی 
فعالیت های اقتصادی را تحت پوشش حوزه ایمنی و بهداشت قرار 
دهیم . رعیتی فرد افزود: مطابق با آمار سازمان بین اللملی کار تغییرات 
اقلیمی برای 70درصد از کارگران جهان خطرات جدی ســلامتی 
ایجاد می کند؛ در کشور نیز در تلاش هستیم در شورای عالی حفاظت 
فنی و کمیته های حفاظت فنی در واحدهای تولیدی آیین نامه ها و 
دستورالعمل ها را با شرایط تغییرات اقلیمی تطبیق دهیم تا از آسیب 

رسیدن به کارگران پیشگیری کنیم.
معاون روابط کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: 
تعداد کل واحدهای تولیدی و کارگاه های زیر 10 نفرو بالای 10 نفر 
حدود یک میلیون و 330  هزار کارگاه در کشور است که 87 درصد 

این واحدها زیر 10 نفر کارگر و بقیه بالای 10 نفر هستند.
وی ادامه داد: در واحدهای تولیدی بالای 25 نفر نیز موظف هستیم که 
کمیته های حفاظت فنی و بهداشت کار را تشکیل دهیم. رعیتی فرد به 
کارگاه هایی که قوانین ایمنی را رعایت نمی کنند هشدار داد مطابق 
با قانون کار در واحدهایی که جان کارگران در خطر باشــد با کمک 
دادستان پلمپ می شوند. با اقدامات صورت گرفته و استفاده از ظرفیت 
های واحدهای تولیدی و مسئولان، سطح ایمنی کارگاه ها را افزایش 
دهیم. رعیتی فرد همچنین از کارفرمایان خواست با اصلاح ساختار 
و بازبینی تجهیزات ایمنی و حفاظت فنی محیط ایمن تری را برای 

کارگران فراهم کنند تا جان کارگران در خطر نباشد.

صنــوف مختلــف در ســال جدید 
با چالش های جدیــدی هم مواجه 
شده اند؛ چالش هایی که متاثر از تورم 
فزاینده و بالارفتــن قیمت های پی 
در پی اســت و ردِ پایی از مشکلات 
حل نشده سال گذشته را هم با خود 
به همــراه دارد. در ایــن خصوص، 
حســین درودیان، رئیــس اتحادیه 
صنف تولیدکنندگان و فروشندگان 
لوازم الکتریک، به بررســی اجمالی 
عوامل رکود بــازار هم صنفان خود و 
واحدهای صنفی پرداخته و سه دلیل 
عمده را ذکر می کند که به بررسی آن 

می پردازیم؛
به گفته درودیان، یکی از مشکلات 
صنف او بورس است به این معنا که 
گران شدن مس در بورس باعث شده 
که بازار کابل ســازها تاحدی نوسان 
پیدا کرده و کابل فروش ها هم باتوجه 
به این که کارخانه ها 15 تا 20 درصد 
گران کرده اند، دچار مشکل فروش 
شوند؛ به این ترتیب، آن ها که کابل 
تولیــد می کردند، نمی فروشــند و 
مشکلاتی هم برای مصرف کننده و 

تولیدکننده و هم فروشنده به وجود 
آمده است.

رئیس اتحادیه صنف تولیدکنندگان 
و فروشــندگان لــوازم الکتریــک، 
مشکل دوم واحدهای صنفی را  بالا 
و پایین آمــدن ارز می داند و توضیح 
می دهد که نوسانات ارزی باعث رکود 
بازار و بلاتکلیفی مردم شــده. بحث 
سوم هم به نبود ساخت و ساز مربوط 
می شود که به گفته درودیان،  باعث 

شده بازار در رکود به سر ببرد.
به گفتــه رئیــس اتحادیــه صنف 
تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم 
الکتریــک، در چنینی شــرایطی،  
واحدهــای صنفــی او مجبورند که 
به کارشــان ادامه دهند اما موضوع 
این اســت که باتوجه به نوســانات، 
واحدهای صنفی اجاره ای، به تدریج 
از بازار بیرون می روند چون هزینه ها 
درنمی آید امــا به هرصــورت بازار 
مجبور است که باشــد به این دلیل 
که روی ایــن کار ســرمایه گذاری 
 کرده اند در عین این که این بازار، بازار 

خوبی نیست.

بساطسودجوییجمعمیشود

صدور شناسه یکتا راهکار مقابله با فعالیت های زیرزمینی

صنف لوازم الکتریک بازار خوبی نداردبازرسی از کارگاه های پرخطر تشدید می شود
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مدیرعامل صندوق ملی مســکن با اشــاره به وجود 
چاله های بزرگ در برخی پروژه های مســکن مهر، 
گفت: از محل منابع صندوق ملی مســکن تاکنون 
۹700 میلیارد تومان برای تکمیل این طرح تخصیص 
یافته است. محمدرضا مهدیار اسماعیلی در خصوص 
روند ایجاد صندوق ملی مسکن، اظهار کرد: صندوق 
ملی مسکن بر اســاس تصویب قانون جهش تولید 
مسکن شکل گرفت و ماده 3 این قانون تصریح می کند 
برای تجمیع و تخصیص بهینه منابع بخش صندوق 

صندوق تاسیس می شود.
وی با بیان این که به این ترتیــب صندوق مذکور در 
نظام اداری کشــور پا به عرضه وجود گذاشت، ادامه 
داد: از ابتدای آبان ماه 1401 پس از تاسیس اساسنامه، 
صندوق را در نهضت ملی مسکن تاثیرگذار دیدیدم. 
قبل از آن هم در قالب حساب ملی مسکن عملیات 
شکل گرفت و پشــتیبانی ها و حمایت صندوق ملی 
مســکن با هدف کمک و تسریع فرآیندهای نهضت 

ملی مسکن به ثمر نشست.
وی با یادآوری این که ابتدا اعدادی که به صندوق وارد 
می شد با دســتور وزیر راه و شهرسازی و ذی حساب 
مسئول مالی صندوق برای پروژه ها تخصیص می یافت، 
افزود: پس از شــکل  گرفتن ارکان صندوق، وظایف 
از حالت بالقوه در اساســنامه ظهور کــرده و بالفعل 
شد. امروز وظیفه صندوق به عنوان نهاد تامین مالی 
عملیات نهضت ملی مسکن در چند بخش مختلف از 
جمله دهک های کم درآمد یک تا 4، خدمات عمومی و 
احداث ابنیه و سرانه های عمومی، انتقال زیرساخت به 
شهرهای جدید و  رفع موانع که از سازوکارهای قبلی 
تامین مالی بخش مسکن مقرر نبود، شکل گرفته و در 

حال انجام است.
مدیرعامــل صندوق ملی مســکن با بیــان این که 
بزرگ ترین مشکل مســکن مهر یعنی عدم توجه به 
سرانه های آموزشی، درمانی، رفاهی و... را در نهضت 
ملی مسکن برطرف کرده ایم، اضافه کرد: در این راستا 
ارقام قابل توجهی را برای ســاخت مسجد، مدرسه، 
درمانگاه، فضای سبز و... تخصیص می دهیم. در طرح 
مسکن مهر، ساختمان ها ساخته شده اما هیچ سرانه ای 
ندارد، اما این مسئله مهم در نهضت ملی مسکن انجام 
می شــود. حتی برای موارد ضروری مانند نانوایی و 
خواروبار فروشی ضرورت ها و الزامات را در پروژه های 

نهضت ملی مسکن در نظر گرفته ام.
اســماعیلی با یادآوری این که  تمام عملیات تامین 
مالی نهضت ملی مسکن بر عهده صندوق ملی مسکن 
است، گفت: پروژه هایی که در اطراف بافت فرسوده 
سخت می شود، مشــکل برق، آب، زیرساخت و... را 
ندارند. زمانیکه مکان جدیدی را شناسایی می کنیم 
انتقال آب، برق و زیرساخت ها هزینه های سنگینی را 
در بر دارد. وزارت نیرو با اجرا ماموریت ها با مشکلاتی 
در مسکن مهر مواجه بود. این مسئله الان تا حد زیادی 
برطرف و برای ان چاره جویی شده است. بر این اساس 
یک سوم هزینه های مربوط به زیرساخت پروژه های 
نهضت ملی مســکن را بر عهده گرفته و این الگو را 

پیش می بریم.
وی با اشــاره به تکمیــل واحدهای مســکن مهر، 
گفت: آورده متقاضی در این پروژه ها تکمیل شده و 
اقســاط را پرداخت می کند. وام این پروژه ها به طور 
کامل پرداخت و در پروژه صرف شده است. اما با این 
پروژه به اتمام نرسیده اســت. برای رفع این مشکل، 
عملیات تامین مالی از مسیر صندوق ملی مسکن این 
امکان را برای شهرهای جدید و سازمان ملی زمین و 
مسکن فراهم کرد تا بتوانیم این مسائل را برطرف کنیم. 
در یک نمونه مسئله آسانسور پروژه های مسکن مهر 
بود. وی توضیح داد: 3700 پروژه مسکن مهر داریم 
که آسانسور آنها به اختلال خورده و عملاً از محل آورده 

متقاضیان تامین منابع مالی امکان پذیر نبود.
وی در پاسخ به این پرســش که 3700 پروژه شامل 
چه تعداد واحد مسکن مهر است، گفت: پروژه ها از 8 
واحدی تا 60 واحد هستند، به طور متوسط حدود 60 
هزار واحد می شود. به عنوان مثال پروژه های مسکن 

مهر فاز 11 پردیس مشکل آسانسور دارند، در برخی 
شهرهای پروژه های بلوک های بالای 4 طبقه مشکل 

آسانسور دارند.
اسماعیلی در پاسخ به این پرسش که کل اعتبار هزینه 
شده برای مساکن مهر نیمه تمام چه میزانی بوده است، 
اظهار کرد: برای مسکن مهر استان ها 3700 میلیارد 
تومان تزریق منابع مالی صورت گرفته است. 4000 
میلیارد تومان نیز برای شهرهای جدید تخصیص یافته 
است. اگر تکمیل آسانسورها که حدود 2000 میلیارد 
تومان پیش بینی می کنیم، در مجموع تاکنون حدود 
۹700 میلیارد تومان از محــل منابع صندوق برای 

تکمیل مسکن مهر هزینه شده است.
وی یادآور شد: در مجموع 127 هزار واحد مسکن مهر 
رفع مشکل و با اندک هزینه تکمیل شده اند. برخی 
پروژه ها روی پیشــرفت 70 درصد و برخی واحدها 
روی پیشرفت 50 درصد باقیمانده اند که طبیعتاً منابع 
مالی بیشتری می خواهد. وی بیان کرد:  بخش آخر 
مسکن مهر که آنرا هسته سخت می بینیم آن دسته 
از پروژه هایی است که مشکل حقوقـی دارند و خارج 
از وزارت راه و شهرسازی اســت. مثلًا هیئت مدیره 
تشکیل، اما پروژه رها شده اســت. نه هیئت مدیره 
قبلی عزل شده و نه کسی آمده پروژه  را تکمیل کند و 
پیشرفت فیزیکی واحدها خیلی پایین است. مدیرعامل 
صندوق ملی مسکن اضافه کرد: این پروژه ها خیلی از ما 
هزینه و انرژی خواهد برد. برای رفع این مشکل راهکار 
پیدا کنیم. وقتی ســاخت هر متر مسکن 300 هزار 
تومان بوده، متقاضی 300 هزار تومان یعنی به اندازه 
10 متر پرداخت کرده است. الان که ارزش هر متر 12 
میلیون تومان است باید اندازه 100 میلیون تومان کار 
جلو رفته باشد، اما کاری پیش نرفته است. برای این 
پروژه ها باید عدد قابل توجهی را به صورت بلاعوض 

هزینه کنیم.
اسماعیلی تاکید کرد:  کسی نیســت این پروژه ها را 
بسازد. یا باید زمین برگردد یا این که در قالب نهضت 
ملی مسکن پروژه جدید تعریف شود. منابع این پروژه 
یا اتلاف شده یا خرج کار دیگری شده است که باید 
دســتگاه قضایی آنرا احقاق حق کنــد و به موازات 

صندوق ملی مسکن کمک کند.
وی با بیان این که 240 هزار واحد مسکن مهر نیمه 
تمام داشــتیم که حدود 120 هزار واحد آن تحویل 
شده است، تصریح کرد: حدود 120 هزار واحد دیگر 
باقیمانده است، فکرمی کنم بتوانیم نیمی از واحدها را 
بدون افتادن در چاله های بزرگ رفع کنیم و به حدود 
50 هزار واحد برســانیم. احتمالاً مشکل واحدهای 
باقیمانده بسیار بزرگ باشد و باید راهکارهای مورد به 
مورد داشته باشیم و نمی توانیم یک نسخه واحد برای 
آنها داشته باشیم. وی بیان کرد:  به نظرم اگر واحدهای 
دارای مشکلات بسیار بزرگ را فاکتور بگیریم، در سال 
جاری بتوانیم مسکن مهر را تمام کنیم. رئیس هیئت 
عامل صندوق ملی مسکن در ادامه با اشاره به این که 
بخشی از منابع مورد نیاز تکمیل پروژه های مسکن 
مهر از محل فروش برخی منابع سازمان ملی زمین 
و مسکن انجام شده است، اظهار کرد:  صندوق ملی 
مسکن برای تسریع در عملیات اجرایی منابع مالی 
را زودتر به پروژه ها تزریق می کند تا در ادامه سازمان 
و دستگاه های دولتی از جمله ملی زمین و مسکن به 

تعهدات خود عمل کند.
اسماعیلی درباره شهرهای جدید گفت: در شهرهای 
جدید، به دلیل نوع توپولوژی و توسعه که هنوز بسیاری 
از زمین های آن به قیمت نرســیده در شورای عالی 
مسکن مطرح و جمع بندی شد اگر این زمین ها برای 
گردش منابع به فروش  برسد، احتمالاً با اتلاف منابع 
دولت مواجه می شــویم و به ثمــن بخس به فروش 
می رسد. جمع بندی این شده که بخشی از زمین ها 
با استعداد که می توانیم آنها را در آینده با قیمت بالاتر 
و با حفظ منافع دولت، به فروش برسانیم به صندوق 
ملی مســکن واگذار شــود. صندوق نیز به ازای این 
زمین تامین منابع کرده و بعــدا زمین ها را به فروش 

خواهد رساند.

سفیر ازبکستان در ایران گفت: ارز ملی ازبکستان قابل 
تبدیل به ارزهای جهانی هست و حوزه بانک ازبکستان 
آمادگی خدمات رسانی به ایرانی ها را دارد. فرالدین 
نصریف سفیر ازبکستان در ایران در همایش تجاری 
ازبکستان و ایران در محل اتاق ایران گفت: 250 نفر از 
کارآفرینان ازبکستانی به ایران آمدند تا از اکسپو2024 
بازدید کنند. همچنین در سال گذشته رییس جمهور 

دو کشور به ایران و ازبکستان سفر داشتند.
نصریف ادامه داد: ارزش تجارت دو کشــور در سال 
گذشــته میلادی حدود 500 میلیون دلار بود که 
این رقم در سال 2024 به یک میلیارد خواهد رسید.

ازبکستان 36 میلیون نفر جمعیت دارد، این کشور 
از سیستم حمل و نقل خوبی برخوردار است. سفیر 
ازبکستان در ایران اظهار کرد: فروش کالا امروز از تولید 
آن سخت تر شده چون بازار، رقابتی است. ازبکستان 
و کشورهای همســایه آن بازارهای فروش خوبی را  

تشکیل می دهند.
وی خاطرنشان کرد: ارز ملی ازبکستان قابل تبدیل 
به ارزهای جهانی هســت و حوزه بانک ازبکســتان 
آمادگی خدمات رسانی به ایرانی ها را دارد. همچنین 
ازبکستان مناطق آزاد تجاری فراوان و ارتباطات قوی 
با جهان دارد، در همین راستا استان خوارزم از آنجا 
که لاجستیک خوبی دارد و به ایران نزدیک تر است 

منطقه مناسبی برای سرمایه گذاری ایرانی ها در این 
کشور به شمار می آید.

فرالدین خبر داد: به زودی در ازبکستان یک همایش 
سرمایه گذاری برگزار می شود که میزبان هیاتی ایرانی 
هم هست. وی گفت: سالانه 200 تا 300 میلیون دلار 
دارو به ازبکستان وارد می شــود، ازبکستان از اینکه 
ایرانی ها در این کشور دارو تولید کنند استقبال می 
کند. ازبکستان همچنین ســالانه پنج میلیون دلار 
منســوجات صادر می کند و اکنون بیش از 1000 

شرکت ایرانی در ازبکستان کار می کنند. 
همچنین، موسی آقایی، رییس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و ازبکســتان، گفت: گردشگری می تواند سطح 
تجارت دو کشــور را به رقم مطلوب ارتقا دهد.ســال 
گذشــته ارزش تجارت دو کشور حدود 500 میلیون 
دلار بود که 150 میلیون دلار از این رقــم را واردات 
از ازبکســتان به ایران و باقی آن صــادرات از ایران به 
ازبکستان تشــکیل می داد. این رقم بسیار کم است و 
دستیابی به ارقام بیشــتر در تجارت دو کشور شدنی 
است. رییس اتاق مشترک ایران و ازبکستان خاطرنشان 
کرد: تولید مشــترک برای ارائه محصول مشترک به 
بازارهای جهانی گزینه خوبی در همکاری اقتصادی دو 
کشور است و محصولات ایرانی می توانند با این راهکار 

در شرایط تحریم در بازارهای جهانی عرضه شوند.

معاون امــور تعاون وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از رشد بیش از 22 درصدی 
تعاونی های زنان در دولت 
مردمی سیزدهم خبر داد و 
گفت: دولت توجه ویژه ای به فعالیت بانوان در قالب 
تعاونی دارد. نگاهی به آمارها بیانگر این اســت که  
تعداد افراد شاغل در کشور در زمستان 1402 بالغ 
بر 24,1 میلیون نفر بوده است. از این تعداد 84,4 
درصد را مردان و 15,6 درصد را زنان تشکیل داده 
اند. اما از سوی دیگر میزان اشتغال ناقص در زنان 

کمتر از مردان بوده است.
آمارها بیانگر این است که در زمستان 1402، تعداد 
افراد دارای اشتغال ناقص به 2 میلیون و 82 هزار و 
48 نفر رسیده است. به بیان دیگر در این برهه زمانی 

8,6 درصد از افراد شاغل، از حداکثر بهره وری خود 
اســتفاده نکرده و در زمره نیمه بیکارها یا اشتغال 
ناقص قرار گرفته اند. برآوردها خبر از آن می دهد 
که شمار افرادی که درگیر اشتغال ناقص بوده اند در 

گروه مردان بیشتر از زنان بوده است.
حامــد ویس کرمی، معــاون امور تعــاون وزارت 
تعاون,کار و رفاه اجتماعی با اشــاره به اینکه هدف 
ارتباط دوسویه جهت بررسی مشــکلات و موانع 
صورت گرفت گفت: تعاونی های زنان تعاونی های 
هســتند که حداقل 70 درصد اعضا آن ها را زنان 
تشکیل می دهند.  تعداد 7 هزار و 10 تعاونی زنان با 
عضویت بیش از 66 هزار نفر بالغ بر ۹2 هزار فرصت 

شغلی در کشور فعال هستند.
معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
اظهار داشــت: 45 درصد از تعاونی هــای زنان در 
گرایش های فرش دستباف، صنعت و صنایع دستی، 
18 درصد در گرایش کشاورزی، 23 درصد در رشته 

خدمات  و 14 درصد در ســایر گرایش ها فعالیت 
دارند. وی گفت: تعاونی های زنان بیشــتر در حوزه 
صنایع دســتی، فرش دســتباف، صنایع غذایی، 
صنایع بسته بندی و کشــاورزی فعالیت دارند.  در 
حوزه های گردشگری نیز ظرفیت های کسب و کار 
و اشتغال خوبی برای بانوان در بخش تعاونی کشور 

وجود دارد. 
معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
افزود: از ابتــدای دولت ســیزدهم تاکنون 1223 
شــرکت تعاونی زنان با 12 هزار و 1۹6 عضو و 18 
هزار و ۹00 فرصت شــغلی تشــکیل شده است 
که از رشــد بیش از 22 درصدی نســبت به مدت 
دوره مشــابه قبل برخوردار اســت. وی با تاکید بر 
تقویت تعاونی های زنان در سال جاری بیان کرد: 
خوشبختانه سایر دستگاه ها نیز همکاری مطلوبی با 
تعاونی ها دارند و حمایت از تعاونی ها منجر به ایجاد 

اشتغال پایدار و امنیت شغلی خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تعاونیهایزناندردولتسیزدهمرشد۲۲درصدیداشتهاست

رونق اشتغالزایی زنان در تعاونی ها 

بانک های ازبکستان آماده ارائه خدمات به ایرانی ها 

۱۲۰ هزار واحد مسکن مهر باقی مانده است جذب سرمایه گذاری برای توسعه بازار کار
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

جذب سرمایه گذاری یکی از اساسی ترین مولفه های 
توسعه بازار کار است و بدون دسترسی به منابع مالی 
نمی توان کار اساســی در حوزه اشتغالزایی انجام 
داد. سرمایه های خارجی و داخلی باید به سرعت 
جذب و در راستای ایجاد زمینه ها و مشوق های لازم 
برای حضور بخش خصوصی در عرصه اشتغالزایی 
خصوصا اشتغالزایی از طریق توسعه تولید به کار 
گرفته شود. دولت باید در بازار کار تحرک بخشی 
ایجاد کند. بسته های سیاستی روی کاغذ می مانند 
و نمی توانند در وضعیت فعلی اثرگذار باشند بنابر 
این از دولت انتظار می رود که یک برنامه مشخص 
و عملیاتی برای افزایش تحــرک بازار کار تدوین و 
ارائه کند. هم اکنون نیازهایی داریم که وزارت کار 
می تواند آنها را پوشش دهد. مثلا از توان تعاونی ها 
به دلیل مقرون به صرفه و کم هزینه بودن استفاده 
کند ولی به این بخش توجه نمی کند دولت نیز باید 
ارتقای ظرفیت بنگاه های موجود را در دستور کار 
قرار بدهد و کمک های فنــی و اعتباری در اختیار 

بنگاه ها بگذارد تا بخشی از نیروی کار جذب شوند.
از سوی دیگر دولت می بایست برای اشتغال زنان 
ظرفیت سازی کند. دولت باید یک تغییر نگرش 
جدی در جامعه برای اشــتغال زنان ایجاد و زنان 
را همپای مردان به عنوان کارجو معرفی کند. چرا 
که زنان هم مانند مردان حق کار دارند و به دلایل 

متعدد از جمله کسب مهارت ها باید کار کنند.
باید فرصت ســازی برای حضور زنان در بازار کار 
افزایش یابد و دولت در کنار مردان، کارجویان زن را 
هم در نظر داشته باشد و زنان به عنوان کارجویانی 
ماهر علاوه بر بخش خدمات، در بخش های صنعت 

و کشاورزی هم جذب شوند.
بخش دولتی اقتصاد شــامل صنایع نفت و گاز و 
خودرو و فولادسازی و... اشباع شده است. یکی از 
مهم ترین راهکارهای ایجاد اشتغال پایدار کمک 
به شکل گیری بنگاه های کوچک و متوسط است. 
در این زمینه دولت می تواند با سرمایه گذاری های 
زیرساختی و ایجاد مشوق های لازم زمینه جذب 
سرمایه های مردم و همچنین سرمایه های خارجی 
در حوزه های تولیدی فراهم کند و از این طریق به 
ایجاد اشتغال کمک کند. برای این سرمایه گذاری 
زیرساختی و ایجاد مشوق های مورد نظر هم دولت 

قاعدتا باید به منابع مالی دسترسی داشته باشد.
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فناوری و 
اطلاعات

استقبال هیأت تانزانیایی از محصولات فناورانه دانش بنیان ایرانی
هیأت عالی رتبه دولتی و تجــاری تانزانیا برای بازدیــد از توانمندی های صادراتی 
شرکت های دانش بنیان در خانه نوآوری و فناوری ایران حضور پیدا کردند. به گزارش 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، مناسب ترین بستر برای 
بالا بردن شناخت کشورهای شرق آفریقا به ویژه تانزانیا از محصولات و دانش بومی 

ایرانی حضور در این نمایشگاه ست.
قرار داشتن تانزانیا در حاشیه اقیانوس هند و دسترسی آسان و نزدیکی آن به مهمترین 
مناطق اقتصادی غرب آسیا و به خصوص خلیج فارس از جمله مزیت های نسبی تجارت 

با تانزانیا برای تجار ایرانی محسوب می شود.
اقلام عمده صادراتی ایران به تانزانیا شــامل قیر نفت و سایر موم پارافین ها، سیمان 
سفید پرتلند، ظروف چدنی، خمیرهای غذایی پخته نشده، مخلوطهای قیری براساس 

آسفالت طبیعی، مخزن، سیمان کلینکر و وازلین گرید دارویی است.
هیأت تجاری تانزانیا با حضور در خانه نوآوری و فناوری ایران از توانمندی صادراتی 
شرکتهای ایرانی شگفت زده شدند. امیرحســین میرآبادی، رییس سازمان توسعه 
همکاری های علمی و فناورانه بین المللی، آفریقا را از اهداف اصلی برای توسعه همکاری 

دانست.
وزیر تجارت تانزانیا در این بازدید ضمن اعلام آمادگی خود جهت انتقال تکنولوژی 
میان ایران و تانزانیا افزود: ما از تجربیات شــرکت های ایرانی استفاده خواهیم کرد و 
به دنبال رابطه تجاری بهتری میان ایران و تانزانیا هستیم. وی خاطرنشان کرد: ما نمی 
توانیم به تنهایی تولیدات خود را بالا ببریم در این راستا توسعه الزامی است و به همین 
دلیل دنبال همکاری های هرچه بیشــتر با ایران هستیم و پیشنهاد برگزاری رویداد 
نمایشگاهی تخصصی در کشور تانزانیا با حضور شرکت های توانمند دانش بنیان ایرانی 
را برای عرضه به تجار تانزانیا و مقامات و بازرگانان کشورهای آفریقای شرقی را در سال 

جاری را دادند.

مسیر اقتصاد دیجیتال از جاده فیبر نوری می گذرد
حوزه اقتصاد دیجیتال، نقطه کانونی فعالیت های منجر به ســود و توسعه در بخش 
ارتباطات و فناوری اطلاعات است و با استفاده از دسترسی های روزافزون فیبر نوری، 
می توان از این دسترسی پرسرعت، برای ارائه عناصر مرتبط با اقتصاد دیجیتال مانند 

اینترنت اشیا و هوشمندسازی سرویس های ارزش افزوده استفاده کرد.
فیبر نوری یا تار نوری به انگلیسی  Optical Fiber رشته باریک و بلندی از یک ماده 
شفاف مثل شیشه یا پلاستیک است که می تواند نور وارد شده از یک سر را، از سمت 
دیگر خارج کند. کابل فیبرنوری دارای پهنای باندی بسیار بالاتر از کابل های معمولی 

است.
با فیبرنوری می توان داده هایی مانند تصویر، صوت و غیره  را به راحتی با پهنای باند بالا 
تا ۱۰ گیگابیت بر ثانیه و بالاتر انتقال داد. امروزه مخابرات فیبر نوری به دلیل پهنای باند 
وسیع تر در مقایسه با کابل های مسی و تاخیر کمتر در مقایسه با مخابرات ماهواره ای از 
مهم ترین ابزار انتقال اطلاعات محسوب می شود. کابل فیبرنوری سیگنال های ارتباطی 
را با استفاده از پالس های نوری تولید شده توسط لیزرهای کوچک یا ال ای دی ها انتقال 

می دهد.
این کابل ها شامل تعداد بیشتر رشته های شیشه است که هر کدام از آن ها فقط کمی از 
موی انسان باریک تر هستند. مرکز هر رشته، هسته یا core نامیده می شود که مسیر 
 cladding با یک لایه شیشه به نام core نور برای حرکت را فراهم می کند. هسته یا
)روکش( که نور را انتقال می دهد احاطه شده تا از هدر رفت سیگنال جلوگیری شود و 
به نور اجازه دهد تا در طول کابل حرکت کند. از جمله مزیت های این فناوری می توان به 
ظرفیت بالا، تضعیف ناچیز، مصرف برق پایین، انعطاف پذیر و سبک وزن آن اشاره کرد.
یکی از پروژه هایی که وزارت ارتباطات در دو سال گذشته اقدامات بسیاری برای توسعه 
و رشد آن انجام داده است، پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارهاست که مقرر شد ۲۰ 
میلیون پوشش فیبرنوری تا پایان دولت در سراسر کشور ایجاد شود. تاکنون براساس 
آخرین آمار اعلام شده از سوی وزیر ارتباطات، هفت میلیون خانوار تحت پوشش قرار 

گرفته اند و هدف گذاری امسال ۱۴ میلیون خانوار است.
علاوه بر اینکه پروژه فیبرنوری می تواند سرعت های خوبی را در اختیار کاربرانش قرار 
دهد؛ در افزایش و بهبود اقتصاد دیجیتال هم می تواند مؤثر باشد. درواقع اگر اقتصاد 
دیجیتال بخواهد در کشور پیاده سازی شود و به یک نرخ رشد و توسعه خوبی برسد، 

نیاز به زیرساخت های فیبرنوری است.
در این راستا اخیرا یاسر باقری-مدیرکل توسعه کسب وکار شرکت مخابرات ایران-  در 
این باره اظهار کرد: حوزه اقتصاد دیجیتال، نقطه کانونی فعالیت های منجر به سود و 
توســعه در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات است. او با اشاره به اهمیت دسترسی 
به فیبرنوری و حرکت همزمان در بخش اقتصاد دیجیتال گفت: اکنون با استفاده از 
دسترسی های روزافزون فیبر نوری، می توانیم از این دسترسی پرسرعت، برای ارائه 
عناصر مرتبط با اقتصاد دیجیتال مانند اینترنت اشیاء و هوشمندسازی سرویس های 

ارزش افزوده استفاده کنیم.
باقری با اشــاره به برندهای »آیوتل« )اینترنت اشــیاء( و »هوبــان« )دوربین های 
نظارت تصویــری( گفت: در حوزه اینترنت اشــیاء، بخش های کارنشــده ای مانند 
حمل ونقل و همچنین ظرفیت های خاص هر استان و تمام عناصری که در تسهیل 
اینترنت اشیاء در زندگی روزمره مردم اثرگذار است مغفول مانده و با توجه به جهش 
کنونی در حوزه فیبر نوری در تلاش هســتیم که سرعت فعالیت را در بخش اقتصاد 
 دیجیتال با همکاری تمام بخش ها به ویژه بخش شبکه و تجاری شرکت، به سرعت

 افزایش دهیم.
در این باره همچنین رضا خلیلی-معاون شــبکه شرکت مخابرات- درباره گسترش 
هم افزایی صحیح در حوزه پر اهمیت شــبکه اظهار کرد: طراحی لازم برای تسهیل 
دسترسی مشتریان به دسترســی پرســرعت فیبر نوری، علاوه بر عزم راسخ تمام 
بخش های مخابرات، مســتقیماً حاصل هم افزایی و حرکت متوازن حوزه تجاری و 

شبکه است.
وی درباره طراحی مدلی برای هم افزایی بخش شبکه و دسترسی، موضوع بسیار مهم 
واگذاری سرویس فیبر نوری مخابرات در بین اپراتورها و همچنین تسهیل دسترسی 
گفت: تشدید رقابت بین اپراتوری با دارایی سنگین و اثرگذار مطرح می شود که البته 
باید عایدی و سود درخور آن نیز حاصل شود. خلیلی تصریح کرد: به عبارت دیگر بزرگی 
مخابرات و شرکت ارتباطات سیار در صورت تنظیم سرعت پیشرفت با شرکت، یک 
فرصت است که برای تحقق آن نیاز به یک برنامه ریزی مدون به ویژه در بخش تجاری 

و شبکه است.
وی خاطرنشان کرد: ایجاد فرصت توسط بخش های بیرونی و تجاری شرکت برای ورود 
به بخش های کوچک تر در سرمایه گذاری و ورود علوم دانش بنیان، از نکات مهم دیگری 

است که شرکت را در سطح نوآور و متحول نگه می دارد.
او ادامه داد: گام اول گسترش پوشــش از نظر جغرافیایی است و گام بعدی، بهبود و 
ارتقا سرعت ارائه شده به مشتریان و مرحله ســوم، باندلینگ و کیفیت مناسب که 
تضمین کیفیت و پهنای باند داشته باشند. برای طرح تحول زمان بندی ۵ ساله، زمان 
پیش بینی شده در بخش Network برای استان های کوچک، متوسط و بزرگ، ۳، ۴ 
و ۵ سال پیش بینی شده است. طبق اعلام شرکت مخابرات ایران، خلیلی تصریح کرد: ما 
الگوی یک میلیون و ۶۲۸ هزار پورت در بخش اکتیو را داریم و در بخش واگذاری، ۳۷۵ 
هزار در بخش FTTH و ۱۷۱ هزار در بخش VDSL است که روز به روز افزایش می یابد.

معاون شــبکه شــرکت مخابرات گفت: بهتریــن راه بــرای مخابــرات، افزایش 
نســبت دارایی به FAT اســت که حــدود ۴ درصد اســت کــه با ایــن افزایش، 
 می توانیــم هــم بخــش FTTH و هــم بخــش  VDSL را بــا راهکارهــای 

تجاری ارتقا دهیم.

اخبار

مدیرعامل صنــدوق ضمانت 
صادرات ایران بــا بیان اینکه 
این صنــدوق، صــادرات به 
آفریقــا را پوشــش بیمــه و 
ضمانتی می کند و اولین هدف 
صادراتی، گشایش قاره آفریقاست، گفت: حداقل وثایق 
برای تضمین دریافت وام برای شرکت های دانش بنیان 
در نظر گرفته شده تا با ضمانت صندوق، تسهیلات ارزان 

قیمت از بانک بگیرند.
سید امیر برهانی نایینی با بیان اینکه اولین برنامه وزارت 
صمت متحول سازی مقاصد صادراتی است، اظهار کرد: 
یکی از علل برگزاری همزمــان اجلاس ایران و آفریقا با 
ایران اکســپو این بود که تجار آفریقایی از ظرفیت های 
ایران باخبر شوند؛ چراکه صادرات به مقصد آفریقا مورد 
تاکید است و مقرر شده در این قاره سرمایه گذاری ویژه 
کنیم. در همین راســتا صندوق ضمانــت صادرات نیز 
صادرات به آفریقا را پوشــش بیمه و ضمانتی می کند. 
بنابراین اولین هدف صادراتی، گشایش قاره آفریقاست.

برهانی با بیان اینکه کل پوشــش بیمه نامه و ضمانت 
صندوق از ابتدای شروع به کار تا امروز ۲۲ میلیارد یورو 
بوده است، گفت: ســرمایه ثبتی صندوق در این دوره 
۲۰۰ میلیون یورو افزایش یافت و در حال حاضر به ۲۴۷ 
میلیون یورو رسیده است. برهانی با بیان اینکه بسته ویژه 

دانش بنیان تدوین و به شــرکت های دانش بنیان ارایه 
شده، تصریح کرد: بر اساس این بسته حداقل وثایق برای 
تضمین دریافت وام برای شرکت های دانش بنیان در نظر 
گرفته شده تا با ضمانت صندوق، تسهیلات ارزان قیمت 

از بانک بگیرند.
مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات با اشاره به اهمیت 
بازاریابی برای دانش بنیان ها، گفت: امکان ســنجی و 
اعطای ظرفیت های تجارت خارجی به شرکت های دانش 

بنیان به منظور بازاریابی در این بسته دیده شده است.
همچنین به گفته این مقام مسئول بسته ویژه ای هم ویژه 
نمایشگاه دیده شده که در صورت حضور شرکت های دانش 
بنیان در این نمایشگاه و اعلام اینکه قرار است صادرات انجام 
دهند، اعتبارسنجی خارجی، بدون دریافت هزینه انجام می  
دهیم. فردا و پس فردا نیز با اتاق های بازرگانی و تجار مالزی 
و کامرون تفاهم نامه تجاری امضا خواهد شد. وی با اشاره به 
اهمیت توسعه صنعت دانش بنیان صادرات محور، گفت: در 
همین راستا امروز تفاهم نامه ای با صندوق صنایع پیشرفته 

امضا می شود.
برهانی در ادامه با بیان اینکه صندوق ضمانت صادرات 
ایران ریسک های سیاســی که بیمه های تجاری تقبل 
نمی کنند، پوشش می دهد و اگر کشوری ایران را تحریم 
کرد، خســارت تجار جبران و  دعاوی بین المللی ارائه 
می شــود، اظهار کرد: حتی اگر تجار ایرانی در کشوری 
سرمایه گذاری کنند و کشــور مقصد آن صنایع را ملی 
اعلام کند یا بحران های سیاســی، جنگ ها و اختلافات 
داخلی روی دهــد، صندوق از تجار و ســرمایه گذاران 

حمایت و خسارات آنها را جبران می کند. برای مثال در 
زمان حمله داعش به کشور عراق ریسک های سیاسی 

تجار بین المللی در این کشور پوشش داده شد.
وی با بیان اینکه عراق،  سوریه و افغانستان مقاصد صادراتی 
مهمی برای ایران هستند، تصریح کرد: با وجود اینکه این 
کشورها ریســک تجارت بالایی دارند، ضمانت نامه های 
صادراتی برای آنها صادر و از تجار و سرمایه گذاران حمایت 
می شود. گفتنی اســت در ادامه این مراسم، تفاهم نامه  
همکاری با هدف توسعه صادرات در حوزه صنایع پیشرفته 
نیز به امضای محسن نادری منش، رئیس هیئت مدیره و 
مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع پیشرفته و سید امیر 

برهانی نایینی، رئیس هیئت مدیره و مدیرعامل صندوق 
ضمانت صادرات، ایران رسید.

مشارکت در زمینه شناسایی و تعریف مدل های جدید 
حمایتی و ابزارهای نوین تامین مالی و فراهم کردن ساز 
و کارهای اجرایی با محوریت توســعه صادرات، تامین 
مالی فعالیت های صادراتی و تضامین، همچنین تمرکز 
بر سیاست گذاری حمایتی در حوزه شرکت های دانش 
بنیان و بنگاه های فعــال در صنایع پیشــرفته، انتقال 
دانش فنی و تبــادل اطلاعات و تجارب مشــترک در 
تدوین گزارشات تخصصی و ارزیابی ریسک از مهم ترین 

محورهای این تفاهم نامه همکاری هستند.

برنامه ریزی برای گشایش بازارهای آفریقا

تسهیلات ارزان برای صنایع دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین المللــی معاونت علمی ریاســت جمهوری، یکی 
از برنامه های اصلی این ســازمان در ســال جاری را 
شناســایی و ارزیابــی توانمندی هــای صادراتــی 
دانش بنیان های مستقر در پارک های مناطق مختلف 
کشور، تسهیل در حوزه صادرات و رفع موانع صادراتی 

آنها اعلام کرد.
به گزارش ایرنا، امیرحســین میرآبادی پس از امضای 
تفاهمنامه همــکاری با رییس پارک علــم و فناوری 
استان سمنان در حاشیه ششمین نمایشگاه توانمندی 
های صادراتی جمهوری اســلامی ایران )ایران اکسپو 
۲۰۲۴( در محل ســالن خانه نوآوری و فناوری ایران 
)iHiT( با اشــاره به ســفرهای اســتانی و آشنایی با 
شرکت های بســیار توانمند دارای قابلیت حضور در 
بازارهای بین المللی در مناطق مختلف کشــور، یکی 
از موضوعاتی را که از ســوی سازمان توسعه همکاری 
های علمی و فناورانه بین المللی معاونت علمی از سال 
گذشته در دستور کار این مجموعه قرار گرفته است، 
توجه ویژه به شناســایی ظرفیت های بالفعل شرکت 
 های فناور فعــال و توانمند در اســتان های مختلف 

کشور عنوان کرد.
وی افزود: بر همین اساس نیز در سال ۱۴۰۲ چندین 
دوره آموزشــی کوتاه مدت یا بوت کمپ صادراتی به 
منظور آشنا کردن شــرکت ها با حمایت های موجود 
و مسیرهای صادراتی در اســتان های مختلف برگزار 
کردیم. میرآبادی، از پارک علم و فناوری استان سمنان 
به عنوان یکی از پارک های فعال در حوزه بین الملل 
نام برد که تمرکز ویژه ای بر موضوعات حوزه فناوری 
اطلاعات و حوزه فناوری های نرم دارد و از شرکت های 

توانمندی در این بخش برخوردار است.
رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین اللملی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

ریاســت جمهوری، افزود: پارک علم و فناوری استان 
سمنان می تواند الگوی بســیار خوبی برای استفاده 
هدفمند و چارچوب دار از ظرفیت شرکت های استانی 

باشد.
وی تصریح کرد: تفاهمنامه امضا شده با رئیس پارک 
علم و فناوری استان سمنان در حاشیه نمایشگاه ایران 
اکسپو در راستای ایجاد یک بستر همکاری مشترک 
بین این پارک و سازمان توسعه همکاری های علمی و 
فناورانه بین المللی معاونت علمی به منظور شناسایی 
و ارزیابی توانمندی های صادراتی شرکت های عضو و 

تسهیل در حوزه صادرات و رفع موانع صادراتی است.
میرآبــادی افــزود: هنگامی قابلیت و شــاخص های 
توانمندی صادراتی شــرکت های مســتقر در پارک 
های علم و فناوری مشــخص شــود، تقویت آنها در 
لایه هــای بالاتر صادراتــی مورد توجه قــرار خواهد 
گرفت، ضمن اینکه شــرکت ها در حــوزه تعاملات 
بیــن المللــی از یــک شناســنامه برخــوردار می 
شــوند که همــه ایــن در قالــب یــک تفاهمنامه 
 همکاری با پــارک علم فنــاوری ســمنان گنجانده 

شده است.
رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین اللملی معاونت علمی همچنین با اشاره به حضور 
۲۰ شــرکت پارک علم و فناوری اســتان سمنان در 
ششمین نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری 
اسلامی ایران )ایران اکسپو ۲۰۲۴( افزود: این مجموعه 
های فناورانه در این نمایشگاه از بازدیدها و مذاکرات 

جانبی مناسبی برخوردار شدند.
وی اظهار امیدواری کرد که این مدل همکاری با پارک 

علم و فناوری استان ســمنان از نتایج و خروجی های 
مورد انتظار برخوردار باشــد و بتوان این الگو در سایر 
استان ها نیز پیاده شود. میرآبادی با بیان اینکه موضوع 
تفاهمنامه امروز در واقع بحث تســهیل گری صادرات 
شرکت های عضو پارک علم و فناوری استان سمنان 
بود، افزود: این تسهیلگری از جنس ارزیابی توانمندی 
صادراتی و ظرفیت ســازی جدید بــرای صادرات و 

توانمندسازی آنها است.
وی با بیان اینکه با ارزیابی هــای توانمندی صادراتی 
شرکت ها یک سری مشخصه ها و نقاط ضعف شرکت 
ها مشخص خواهد شد، افزود: ما در قالب برنامه های 
توانمندی سازی خود ضعف های آنها را رفع خواهیم 

کرد.
رییس سازمان توسعه همکاری های علمی و فناورانه 
بین اللملی معاونــت علمی، ایجاد زمینــه حضور در 
رویدادهای خارجی متناســب با پتانسیل موجود در 
شرکت های پارک را از جمله حمایت های این سازمان 
از دانش بنیان ها عنوان کرد و افــزود: ضمن اینکه با 
پیگیری هایی که از جانب پارک به عنوان یک بازوی 
همکار شــکل خواهد گرفت موانع سر راه این شرکت 
های استانی رفع خواهد شد و ما هم همه ظرفیت های 
موجود در حوزه صادرات را به کار خواهیم گرفت که 
در نهایت این همکاری تبدیل بــه یک همکاری قابل 

سنجش باشد.
وی تاکید کرد: باید با سنجه های مشخص و قابل اندازه 
گیری همچون شاخص عدد و رقم صادراتی و شاخص 
تعداد شرک های صادراتی و افزایش تعداد بازار بتوانیم 
وضعیت قبل و بعد از تفاهمنامه ها را ارزیابی کنیم، به 

طوریکه شــرکت های عضو قبل از تفاهمنامه در چه 
تعداد بازار فعالیت داشتند و بعد از تفاهمنامه این تعداد 
به چه شکلی است، این ملاک تعریف هر نوع همکاری 
جدید برای ما محسوب می شــود زیرا معتقدیم باید 
خود را در عرصه اندازه گیــری تقویت کنیم و در این 
صورت خروجی اقدامات ما برای جامعه هدف ملموس 

خواهد بود.
میرآبادی در پاسخ به این سوال که چرا استان سمنان 
از بین استان های کشــور برای امضاء این تفاهمنامه 
انتخاب شــده نیز گفت: به طورحتم استان های دیگر 
هم توانمندی های خوبی دارند اما برخی مجموعه ها 
از جمله پارک علم و فناوری سمنان به شکل مجدانه 
پیگیر امضاء این تفاهمنامه برای همکاری مشــترک 

بودند.
وی بــا تاکید بــر اینکــه تفاهمنامه با پــارک علم و 
فناوری اســتان ســمنان به معنای عدم همکاری با 
سایر پارک های علم و فناوری مستقر در استان های 
مختلف کشور نیســت، افزود: اصولا سازمان توسعه 
همکاری هــای علمی و فناورانه بیــن المللی معاونت 
علمی برای همکاری یک نهاد ملی و فرابخشــی است 
و برای همکاری و ارائه خدمت منتظر عقد تفاهمنامه 
ها نیســت زیرا اکنون نیز همکاری لازم با پارک های 
مختلف در نقاط مختلف کشور شــکل گرفته است و 
با شــرکت های مختلف دانش بنیان در نقاط مختلف 
کشور در قالب های مختلف بدون امضاء تفاهمنامه ای 

در حال همکاری هستیم.
میرآبادی تاکید کــرد: این تفاهمنامــه در واقع یک 
الگوی جدیدی است که بتوان از امکانات و اختیارات 
دو مجموعه برای ایجاد همکاری و هم افزایی بیشــتر 
اســتفاده کرد اما این بــه منزله این نیســت که ما با 
پارک های دیگر همکاری نخواهیم داشت زیرا انجام 

ماموریت های ما بصورت جاری در جریان است.

معاون علمــی رییس جمهــور گفت:تربیت و پرورش 
نیروی انسانی اثرگذار نخســتین وظیفه ستاد توسعه 
فناوری های اپتیک و کوانتوم اســت وجذب ســالانه 
حداقل دو هــزار نفر در حوزه کوانتوم در دســتور کار 
ســتاد قرار دارد. به گزارش معاونــت علمی، فناوری 
و اقتصــاد دانــش بنیان ریاســت جمهــوری، مرکز 
پژوهــش، فنــاوری و نــوآوری کوانتــوم بــا حضور 
معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانــش بنیان 
 رییس جمهــور در دانشــگاه علــم و صنعــت ایران 

افتتاح شد.
روح الله دهقانــی بــا بیــان اینکه تربیــت و پرورش 
نیروی انســانی اثرگذار، نخستین وظیفه ستاد توسعه 
فناوری های اپتیک و کوانتوم اســت و در این راســتا، 
ترویج، اطــلاع رســانی و تبلیغ برای جذب ســالانه 
حداقل دو هــزار نفر در حــوزه کوانتوم در دســتور 
کار ستاد اســت، گفت: از ۱۰ دانشــجوی پسادکتری 
توســط ســتاد کوانتوم برای فعالیــت در این مرکز 
نوآوری حمایت می شــود تا کمکی به تسهیل فرآیند 
 تربیت و توانمندسازی نیروی انســانی حوزه کوانتوم 

صورت بگیرد.
وی با اشاره به نقش برجســته و پررنگ علم و فناوری 
در اقتدارآفرینی و امنیت کشــور عنوان کرد: عملیات 
غرورآفریــن »وعده صــادق« که یکــی از مصادیق 
توانمندی و اقتدار کشــور در عرصــه دفاعی و نظامی 
اســت که بزرگی و هژمونی این عملیــات بر دو رکن 
مهم اتکا دارد که نخســتین و مهم تریــن این ارکان، 
برخورداری ایران از دانــش و فناوری بومی کافی برای 
اجرای چنین عملیاتــی اســت. در حقیقت مصداق 

واقعی »العلم ســلطان« به وضوح در ایــن عملیات، 
نمایان بــود و جهــان، توانمندی دانشــی و فناورانه 
 ایــران و توانمنــدی در کاربــردی ســازی آن را به 

وضوح دریافت.
دهقانــی ادامــه داد: دومین رکــن ایــن عملیات را 
می توان بهــره منــد بــودن کشــورمان از موهبت 
فرماندهانی دارای شــجاعت، وتدبیر و درایت استفاده 
و بــه کارگیری ایــن توانمندی دانســت. فرماندهان 
توانمندی که بــه مــدد رهنمودهای رهبــر معظم 
انقلاب اسلامی از چنین شــجاعتی برخوردارند و این 
دو رکــن در کنار هم، برای دوســتان ایــران مقتدر، 
 امری تحسین برانگیز و برای دشــمنانش، موضوعی 

هراسناک است.
معاون علمی رییس جمهور، دانشــگاه علم و صنعت 
را یکی از پیشــران های توســعه علم و فنــاوری در 
صنعت کشــور دانســت و افزود: ورود این دانشگاه به 
عرصه حمایت و توســعه فناوری های تحول آفرین و 
پیشــران، موضوعی دلگرم کننده و زمینه ساز تربیت 
نیروی انســانی متخصص و مجرب بــرای حرکت در 
توسعه و کاربردی ســازی فناوری های تحول آفرینی 
همچون کوانتوم، به واســطه شرکت های دانش بنیان 
است و در همین راســتا، معاونت علمی از تحقیقات، 
پروژه های تحقیق و توسعه و شکل گیری شرکت های 
 نوپــای این دانشــگاه و تعریــف پروژه هــای جدید 

حمایت می کند.
رییس بنیاد ملی نخبگان ضمــن تبریک روز معلم به 
تمامی معلمان و آموزگاران اظهار داشــت: آنچه امروز 
از شرکت های دانش بنیان و دســتاوردهای فناورانه 

و نواورانــه در عرصه هــای مختلف در اختیــار داریم 
را مرهون دانشــگاه ها هســتیم. بعضاً کم لطفی و بی 
مهری هایی نسبت به دانشــگاه ها صورت می گیرد و 
جایگاه آن ها در توسعه اقتصاد دانش بنیان کم اهمیت 
تلقی می شــود، این در حالی است که رشــد و رونق 
امروز زیســت بوم دانش بنیان کشــورمان را مرهون 
دانشگاه های کشور هســتیم. انعقاد موافقت نامه های 
معاونت علمی و دانشــگاه ها پیمانی اســت از سوی 
معاونت علمی بــا دانشــگاه های مطرح کشــور که 
در مســیر تقویت و تســهیل فعالیت هــای فناورانه، 
شــکل گیری شــرکت های دانش بنیان دانشــگاهی 
 و رشــد و بالندگی فعالیت هــای فناورانــه ونوآورانه 

گام برمی دارند.
به اعتقاد معاون علمی رییس جمهور، دانشــگاه فراتر 
از آن که که کارخانه تولید علم، تولید و توسعه فناوری 
باشد، کارخانه تربیت نیروی انسانی متعهد و توانمند 
اســت ولی این موضوع و نقش فاخر در دانشگاه قدری 
کمرنگ شده اســت. وی افزود: امسال جایزه ای تحت 
عنوان جایزه شــیخ مفید تعریف شــده اســت که با 
کمک دانشجویان نخبه دانشگاهی و بدون اعلام هیچ 
فراخوانی، اســتادانی را که انتخاب اول دانشــجویان 
هســتند و نقش اثرگذاری در تربیت و اعتلای نیروی 
انســانی دانشــجو دارند مورد تقدیــر و حمایت قرار 

می دهد.
دهقانی با اشــاره به اعطای یک بســته حمایتی ۱۰ 
میلیارد ریالی به برگزیدگان این جایــزه عنوان کرد: 
این جایزه شــامل ۱۰۰۰ امتیاز اســت کــه تا ۴۰۰ 
امتیاز آن قابل دریافت به صــورت نقدی بوده و بخش 

دیگر آن شامل اســتفاده از گرنت های خدمات شبکه 
آزمایشــگاهی، پژوهانه هــا و دریافــت حمایت های 

دانشجویان مانند تسهیلات سربازی است.
روح الله دهقانــی فیــروز آبــادی معــاون علمــی 
و فنــاوری رییــس جمهــور همچنیــن در جمــع 
خبرنــگاران گفت: ســال گذشــته ســتاد توســعه 
فناوری هــای ابتیــک و کوانتــوم در معاونت علمی 
شکل گرفت که این ســتاد بســیار قوی در حال کار 
 کمک کردن به توســعه فناوری هــای کوانتومی در 

کشور است.
وی افزود: یکی از برنامه های این ستاد کمک به دانشگاه 
ها است برای اینکه مراکز نوآوری توسعه فناوری های 
کوانتومی در دانشگاه شــکل بگیرد که در کنار آن هم 
دانشجویانی آموزش ببینند هم اساتید بتوانند تحقیق 
و پژوهش انجام بدهند و همچنین فناوری های مورد 
نیاز صنعت تامین بشود این مرکز که یک مرکز نو آوری 
خیلی خوب در دانشگاه علم و صنعت است که به کمک 
معاونت علمی و چندین نهاد مرتبط شــکل گرفته و 

امروز افتتاح شد.
وی ادامــه داد: در حــال حاضر این مرکــز در بحث 
شــبکه ارتباطات امن کوانتومی کــه مربوط به بحث 
ارتقــای امنیــت و همچنین بحث شــبکه ســازی، 
افزایش کیفیــت و ویژگی های دیگر فناوری اســت 
فعالیت می کند که امیدوار هســتم ســریع تر پاسخ 
هاو خروجــی خیلی خوبــی را برای صنعت کشــور 
داشــته باشــد و حمایت ها ادامه پیدا کنــد که این 
 مرکز یک مرکز شــناخته شــده در ســطح جهان و

 منطقه باشد.

برای رفع موانع صادراتی

دانش بنیان های توانمند مستقر در پارک ها حمایت می شوند

جذب و تربیت سالانه دو هزار نیروی متخصص در حوزه فناوری کوانتوم
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رئيس سازمان حفظ نباتات كشور از حذف 19 سم پرخطر از چرخه 
مصرف بخش كشاورزي در سال گذشته و اصلاح 25 سم مصرفي اين 
بخش خبر داد و گفت: اميدواريم تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز 

سموم در كشور نداشته باشيم. 
به گزارش تســنيم، محمدعلي باغســتاني با اعــلام اين مطلب در 

سي وششــمين ســمينار ســالانه حفظ نباتات افزود: در راستاي 
ساماندهي و نظارت بر توليد، واردات و توزيع سموم در فروشگاه ها، 

انجمن توزيع كنندگان سموم تشكيل مي شود. 
باغستاني اظهار داشــت: با اجراي طرح ســاماندهي سموم، تعداد 

فروشگاه هاي مجاز به 4500 باب افزايش يافته است. 

وي ابراز اميدواري كرد تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز سموم در 
كشور نداشته باشيم. 

رئيس سازمان حفظ نباتات كشور گفت: در پي اقدامات اين سازمان 
در زمينه رفع موانع صادرات محصولات باغي طي 2 سال اخير، موانع 

صادرات انار ايران به كشور كره رفع شده است. 

استفاده از 19 سم پر خطر ممنوع شد

در كشــور مــا بــه دليل 
قيمت بالاي گوشت قرمز، 
سرانه مصرف آن پايين تر 
از كشــورهاي ديگر است 
با اين وجود جالب اســت 
بدانيــد توليد كننــدگان اين گوشــت هاي گران 
قيمتي كه همه از گراني آن مي نالنــد، تقريبا در 
معرض ورشكســتگي قرار دارنــد. پرواربندي در 
كشور ما در شرايطي قرار دارد كه از نظر اقتصادي 
اصلا براي ايــن توليد كنندگان صرفــه اقتصادي 
ندارد و ســود اصلي گراني گوشــت را واسطه ها 
مي برند. بــه همين دليل برخــي توليد كنندگان 
معتقدند اگر روال پرواربندي به همين گونه ادامه 
يابد و توليد كنندگان گوشــت قرمز در كشــور از 
نظر مالي در همين وضع باشــند تا 10 سال ديگر 
 كسي به صورت صنعتي در كشور ما به اين حرفه 

نخواهد پرداخت. 

تفاوت 3 برابري قيمت از پرواربندي تا 
قصابي

تفاوت فاحشي بين قيمت گوشت خريداري شده 
از پرواربندان و قيمــت عرضه به مردم وجود دارد. 
حاصل دسترنج ماه ها تلاش و زحمت دامداران با 
قيمتي بسيار نازل از آنها خريداري شده و در بازار 
تقريبا به 3 برابر قيمت به مردم فروخته مي شــود. 
منصور خلج از دامداراني كه توليد كننده گوشــت 
قرمز در كشور هستند، در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: در حال حاضر در تهران و شهرستان هاي آن 
قيمت گوشــت دام زنده كه از پرواربندها خريده 

مي شــود، چيزي حدود 9هزار و 500 تا 10هزار 
تومان است. درحالي كه گوشتي كه در سطح شهر 
به مردم عرضه مي شــود،  كيلويي 28 هزار تومان 
است. وي در ادامه گفت: متاســفانه همه ترجيح 
مي دهند بــه جاي فعاليت اقتصــادي توليدي در 
كشور به كار دلالي و واســطه گري بپردازند و اين 
مساله در اين حرفه بيداد مي كند. وي عامل اصلي 
جولان دلالان را كمبود نقدينگي توليد كننده ها و 
دامداران دانســت و افزود: هرچند امسال به سبب 
فراواني و قيمت مناســب نهاده هاي دامي، ما در 
وضعيت بهتري نسبت به ســال قبل قرار داريم و 
قيمت هاي تمام شده براي ما كمتر شده است اما 
در كل در اين حرفه دامدار بايد هزينه هايي را صرف 

علوفه و واكسن ونگهداري دام ها كند كه بسيار بالا 
هستند ولي در پايان،  واسطه ها به راحتي و بدون 
هيچ زحمتــي دام ها را با قيمــت پايين مي خرند. 
دامداران هم به دليل كمبود نقدينگي ونياز مالي 
ناچارند عملا بــه عنوان كارگران اين واســطه ها 
در آيند و هرســاله بدون هيچ چون وچرايي دام ها 

ي شان را به آنها بفروشند.

واحد هاي صنعتــي پرواربندي در حال 
تعطيلي

وي درادامه گفت به دليل هميــن ضرر و زيان ها 
كسي به غير از روستاييان و عشايري كه به صورت 
كاملا سنتي دامداري مي كنند، به اين حرفه راغب 

نيستند. در حالي كه كشــور ما به دليل نياز بالا به 
گوشت وارداتي، مي تواند بازار خوبي براي گوشت 
 باشــد. وي درباره حمايت و برنامــه دولت گفت: 
مــا به طــور كامــل ازدولــت نااميد هســتيم و 
حتــي ترجيــح مي دهيم بــا وجود مشــكلات 
زيادمــان دولت اصــلا وارد نشــود زيــرا تجربه 
نشــان داده اســت كــه در هر محصولــي دولت 
ورود پيــدا كرده، شــرايط بــراي توليد كننده ها 
بدتر شــد. وي علــت ايــن مســاله را ناآگاهي و 
 بي تجربگي كســاني دانســت كه در اين زمينه ها 
مشــغول برنامه ريــزي هســتند. وي افــزود: 
مــا در اســتان تهــران بــه مراتــب شــرايط 
 بهتري نســبت به پرواربنــدان در اســتان هاي 

ديگر داريم. 
خلج بيان كرد: در كشــور ژاپن ســود تسهيلاتي 
كه به كشــاورزان و دامداران داده مي شود چيزي 
حدود 0/2 درصد اســت. چيزي كه ما خواب آن 

را مي بينيم.
 علاوه بــر اين وام هــاي 5تا 15 ســاله بــه آنها 
كمــك مي كنــد تــا توليد خــود را بــه صورت 
كامــلا صنعتي و حرفــه اي دنبال كننــد و با بالا 
 رفتن توان مالي شــان ديگر وابســته به دلال ها 

نباشند. 
عليرضا عزيز اللهي، مديرعامــل اتحاديه دامداران 
نيز با بيان اينكه شــرايط توليدكنندگان گوشت 
قرمــز از توليد كنندگان شــير خام بدتر اســت، 
ميزان توليد گوشــت قرمز را 900 هزار تن اعلام 
 كرد. چيزي كــه در مقابل زحمــات و هزينه آنان 

واقعا ناچيز است. 

»كسبوكار«وضعيتتوليدگوشتقرمزدركشوررابررسيميكند

پرواربندي صنعتي در گرداب كمبود  نقدينگي

روسيهبهجايتركيهموادغذايي
راازايرانميخرد

با ايجاد تنش در روابط بين روســيه وتركيه، 
كشور روسيه اجازه ورود بسياري از تجار تركيه 
را به اين كشــور نداد و در اقدامــي از واردات 
مواد غذايي اين كشــور جلو گيري كرد. يك 
مقام شهر كراسنودار روســيه گفت: روسيه 
مي تواند توقف واردات مــواد غذايي از تركيه 
را با كالاهــاي وارداتي از ايــران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها جبران كند. به گزارش 
تســنيم، دپارتمان مصرف كنندگان شــهر 
كراسنودار روســيه اعلام كرد: منطقه كوبان 
روســيه مي تواند كمبود وجود مــواد غذايي 
ترك را با كالاهاي وارداتي از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها تامين كند. بر اساس 
گفته يك منبع آگاه در اين دپارتمان، در 6 ماه 
گذشــته تركيه حدود 90 هزار تن مركبات، 
150 تن سيب زميني، 30 تن پياز و سير و 10 
تن خيار به منطقه كوبان روسيه صادر كرده 
اســت. اين منبع آگاه گفت: »ما نمي توانيم 
بگوييم كه تحريم كالاهاي ترك تاثيري منفي 
بر وضعيت اقتصادي منطقه خواهد گذاشت. 
حداقل نمايندگان تجاري و به ويژه بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ عمده فروشــي كــه ميوه و 
سبزيجات را از خارج وارد مي كنند، تامين كالا 

از ديگر كشورها را آغاز كرده اند.«
وي افزود، به ويــژه در كوتاه مدت اين منطقه 
مي توانــد محصولات ضــروري مــورد نياز 
مصرف كنندگان خود را از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا، ازبكستان، مراكش، آفريقاي جنوبي، 
آرژانتين، مصر و چين تامين كند. كوبان داراي 

روابط تجاري با اين كشورهاست. 

خبر

قاچاق5تنپياززعفران
مديركل دفتر مبارزه با قاچاق كالاهاي هدف 
ســتاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، از 
قاچاق بيش از 5 تن پياز زعفران در نيمه اول 
سال به ويژه به كشور افغانســتان خبر داد و 
اعلام كرد: با توجه به قاچاق شــير خشك، به 
مردم هشدار مي دهيم از خريد اين محصول 
از بقالي ها و دستفروشــي ها خودداري كنند 
و شماره بهداشــتي محصول مورد توجه قرار 

گيرد. 
به گزارش ايســنا، عباس نخعي در نشستي 
خبري با بيان اينكه كشفيات محصولات باغي 
به ويژه مركبات در سه ماهه ابتدايي سال بالا 
بود، اظهار كرد: اين كشفيات در سه ماهه دوم 
ســال كاهش يافت و همزمان طرح هايي كه 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا در استان هاي هدف 
انجام داد منجر به كاهش قاچاق مركبات به 
ويژه در مرزهاي جنوبي شد. وي با بيان اينكه 
در محصولات زراعي شاهد رشد قاچاق بوديم، 
افزود: محصولاتي مثــل برنج، انواع حبوبات، 
بادام زميني، ســير، كنجد و انــواع گياهان 
دارويي مجموعا حدود 5ميليون و 210 هزار 
كيلوگرم در نيمه اول سال جاري كشف شد 
و بيشترين ميزان را برنج با 3ميليون و 507 
كيلوگرم به خود اختصاص داد. نخعي با بيان 
اينكه در نيمه ابتداي سال 320 هزار كيلوگرم 
پرتقال، 147 هــزار كيلوگرم ليموترش و 56 
هزار و 400كيلوگرم نارنگي كشــف شد، از 
معدوم شــدن 100 درصد اين اقلام خبر داد 
و بيان كرد: با توجه به مــاده 12 قانون حفظ 
نباتات و با اعــلام نظر مراجــع مربوطه اين 
مركبات معدوم شــدند، چون مطابق قانون 
هرگونه مركباتي كه وارد كشور مي شود بايد 
مبدا توليــدي آن مورد تاييد قــرار گرفته و 
شرايط حمل آن نيز مهم است و ساير فاكتورها 
نيز از نظر آلوده نبودن بايــد مورد تاييد قرار 
گيرد. ضمن اينكه بــا مركبات معمولا مگس 
مديترانه اي نيز وارد مي شــود؛ بنابراين از دو 
منظر كه يكي براي مــردم و ديگري امكان 
آلودگي  باغات است مجبوريم كه اين مركبات 

را معدوم كنيم. 

آزادســازيقيمتنــانبراي
ارتقايكيفيت

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: 
پيشنهاد آزادســازي قيمت نان براي ارتقاي 
كيفيت و حمايت از توليدكنندگان زنجيره توليد 
گندم تا نان است. علي قنبري افزود: هم اكنون 
به دليل »دوگانگي قيمت ها بين گندم، آرد و 
نان« همه توليدكنندگان اين زنجيره از جمله 
گندمكاران، كارخانجات آرد و نانوايي ها ناراضي 
هستند و انتظار دارند در ازاي افزايش كيفيت 
نان، قيمت اين محصولات نيــز افزايش يابد 
درحالي كه مصرف كنندگان نيز از كيفيت بد 
نان گله مندند. به گزارش ايرنا، وي اظهار داشت: 
بنابراين هركيلوگرم گندم با قيمت يك هزار و 
155 تومان از كشاورزان خريداري و با توجه به 
فرآوري و هزينه هاي جانبي كيلويي يك هزار 
و250 تومان تمام مي شود؛ درنهايت هركيلوگرم 
آرد با نرخ 665 تومان در اختيار نانوايي ها قرار 
مي گيرد كه بيانگر مابه التفاوت قابل توجهي 
اســت. وي اضافه كرد: همچنين قيمت تمام 
شده گندم وارداتي نسبت به گندم توليد داخل 
پايين تر است بنابراين زمينه براي سوءاستفاده 
برخي فراهم مي شود تا گندم وارداتي را به جاي 
گندم توليد داخل به عنوان خريد تضميني به 
فروش برســانند. وي ادامه داد: از سوي ديگر 
باوجود نظارت هاي شديد و برگزاري دوره هاي 
آموزشي و بهداشتي، همچنان نان بي كيفيت 
به دســت مصرف كنندگان مي رســد؛ آن هم 
درحالي كه دولت سالانه بيش از 5 هزار ميليارد 
تومان يارانه براي نان مي پــردازد. وي تصريح 
كرد: بنابراين براي اين روش بايد يارانه 5 هزار 
ميليارد توماني دولت حذف شود و از محل اين 
صرفه جويي حدود 3 هــزار ميليارد تومان به 
شكل مستقيم در يارانه نان اقشار آسيب پذير 

تزريق شود. 

اخبار

كشاورزي

در نظر بســياري از ما اســب يك حيوان لوكس و 
اشرافي اســت كه افراد ثروتمند براي تفريح خود، 
نگهداري مي كننــد و عده معــدودي به پرورش 
و مســابقات اســب علاقه مند هســتند، درحالي 
كه چنين نيســت و در بســياري از اســتان هاي 
كشور،خريد و فروش اسب امری مرسوم است. در 
كشور ما قيمت اســب از يك ميليون تومان شروع 
می شود و در برخی از موارد به  2 ميليارد تومان نيز 
می رسد. يعني شما مي توانيد با يك ميليون تومان 
صاحب اسب شــويد و اين ورزش را دنبال كنيد. 
ورزشي كه به قول اسب سواران، از لذت بخش ترين 
ورزش هاي دنياســت. به گفته پرورش دهندگان 
اســب پرورش و معاملات اين حيوان دركشور ما 
ســود خوبي دارد. به ويژه در اســتان هايي كه از 
ديربازبا اسب و اسب سواري آشنايي داشته اند و به 

اين ورزش علاقه فراواني دارند. 

رونق فروش اسب با برگزاري مسابقات 
بيشتر

استان خراسان شمالي از جمله استان هايي است 
كه به سبب علاقه مردم به اسب سواري و مسابقات 
آن، در آن عده زيادي به كار پرورش اسب مشغول 
هستند. آنا نفس انفاس از پرورش دهندگان اسب 
در اين استان در مورد اين حرفه به »كسب وكار« 
گفت: درآمد خريد و فروش اسب به نژادي بستگي 
دارد كه ما پرورش مي دهيم. بهترين نژاد اســب، 
اســب تركمن اســت كه در ايران پــرورش داده 
مي شود. وي با اشاره به اينكه اين شغل در خانواده 
او به صورت آبا و اجدادي بوده است، گفت: بيشتر 
پرورش دهندگان در تعداد كم به اين كار مشغول 
هســتند. يعني حدود 10 تا 12 اســب. اما بعضي 
به صورت گســترده و در تعداد 150 تا 200 اسب 
نيز پرورش مي دهنــد. وي درباره هزينه نگهداري 
اســب ها گفت: در حال حاضر از 7 اسب نگهداري 
مي كنم كــه روزانه چيزي حــدود 20 تا 30 هزار 
تومان هزينه علوفه آنها مي شود. وي درباره وضعيت 
مسابقات اسب سواري در كشور گفت: سود اصلي 
اسب در همين مسابقات و جوايز تعيين شده براي 
آن است. در شــهر گنبد كاووس هر هفته كورس 
اسب دواني برگزار مي شود و استقبال خوبي نيز از 
آن مي شود. وي در ادامه گفت: البته اين مسابقات 
فعلا در حد اســتاني اســت و برا ي همه شناخته 
شده نيســت. به همين دليل بايد با حمايت دولت 
مســابقاتي در حد وســيع تر برگزار شود تا ضمن 
شناخته شــدن اين ورزش و اســتقبال بيشتر از 
آن، پرورش دهندگان نيز بيشــتر شناخته شوند و 

اسب هاي ما در سطح رقابت بالاتري قرار بگيرد. 

اسب هاي تركمن؛ ظرفيت بالاي جذب 
توريست 

اين توليدكننده در ادامه گفت: به دليل نژاد خوب 
اسب هاي تركمن در ايران، ما ظرفيت بالايي براي 
جذب توريســت داريم و در حال حاضر دوستان 
ما بعضي گردشــگران خارجي را بــراي ديدن از 
اسب اصيل تركمن به شهرهاي ما مي آورند وآنها 
علاقه زيادي نشــان مي دهند. حيــدري كه خود 
از علاقه مندان و فروشــندگان اســب در استان 
خوزستان است، درباره ظرفيت هاي بالا و سود هاي 

سرشــاري كه برگزاري مســابقات اسب سواري 
می تواند براي كشور داشته باشد، به »كسب وكار« 
گفت: كشور كوچك امارات سالانه ميلياردها دلار 
بابت برگزاري اين مســابقات در اين كشــور سود 
مي كند. كشــور آمريكا نيز با اصــلاح نژاد و توليد 
اسب هاي قوي براي مســابقات سود هاي بالايي را 
كســب مي كند. به همين دليل به نظر مي رسد در 
كشور ما با توجه به نژاد اصيل اسب هاي داخلي و 
علاقه مردم به اين ورزش دولت بايد توجه بيشتري 
به اين ورزش نشــان دهد. وي افزود: متاسفانه در 

حال حاضر مســابقاتي كه دولت متولي آن است 
بيشتر جنبه فاكتور سازي و رفع مسئوليت است و 
كيفيت بالايي نــدارد. وي در ادامه گفت: براي بالا 
بردن كيفيت اين مسابقات بايد زيرساخت ها فراهم 
شود تا بتوان از كشورهاي خارجي نيز براي شركت 

در اين مسابقات دعوت كرد. 

300 باشگاه سواركاري در كشور
ايران به عنــوان ميزبان مســابقات انتخابي جام 
جهاني اســب ســواري در ســال 2017انتخاب 

شده اســت. رامين شــفيعي، رئيس كميته پرش 
كنفدراسيون ســواركاري آسيا گفت: اين ميزباني 
با پيشنهاد ايران در نشست مجمع اخير فدراسيون 
جهاني سواركاري تصويب شد. وي همچنين درباره 
اينكه سواركاران ايراني در آسيا برترين سواركاران 
 به شمار مي روند، اظهار داشت: در حال حاضر ايران 
300 باشــگاه ســواركاري دارد كه در مقايسه با 
كشورهاي آســيايي در اين امر جلو تر است و اين 
نشان مي دهد كه ايران نگاهی حرفه اي نسبت به 

اين رشته ورزشي دارد. 

»كسبوكار«ازبازارخريدوفروشيكحيوانلوكسگزارشميدهد

جذب توريست با  اسب تركمن
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کار و
کارآفرینی 

پيمان فرشــچي، مديرعامل 
آركاويــژن در گفتگــو بــا 
»كســب وكار«، اهميــت 
راه انــدازي فروشــگاه هاي 
زنجيره اي در خارج از كشور 
و نقش آنها در سود و منفعت كشور را تحليل كرد. از جمله 
مزاياي اين فروشگاه ها آشنايي با سلايق گوناگون، رفع 
نيازهاي اوليه و ثانويه مصرف كننــده، امكان بازاريابي و 
بازارســازي، معرفي كالاهاي داخلي به دنيا، قرار دادن 
توليدكنندگان كشــور در محك آزمون بازار خارجي و 
مواجهه آنها با بازار پررقابــت و ترغيت آنها براي كيفي 
كردن و رقابتي كردن كالاهاي شان است. در ادامه با طرح 

سوالاتي توضيحات ايشان را مي آوريم. 

راه اندازي فروشگاه هاي زنجيره اي خارج از كشور 
چه منفعتي براي اقتصاد به همراه خواهد داشت؟

در دنياي امروز سرعت عمليات تجاري مالي به شدت رو 
به افزايش است. اين رويكرد در صنايع مختلف با الزاماتي 
همراه خواهد بود. همــه توليد كنندگان صنايع مختلف 
درصدد فروش كالاهاي خود هستند. بيانيه هاي ماموريت 
و چشم اندازهاي آنها در يك موضوع اشتراك دارند. توزيع 
و فروش كالا با كمترين هزينه و بيشتر كارايي و اثربخشي، 
يكي از روش هاي متداول و اثربخش در فروش كالاهاي 
مصرفي توزيع كالا در فروشگاه هاي زنجيره اي است. اين 
فروشگاه ها امكانات بسيار وسيعي در اختيار تامين كنندگان 
قرار مي دهند تا توليدكننده بتواند با مخاطب خود ارتباط 
مســتقيم برقرار كرده  و با ســلايق مختلف آشنا شود و 
نيازهاي اوليه و ثانويه مصرف كننــده را برطرف و روش 
انتخاب كالاها را مطالعه كند؛ رنج سني ای كه از يك نوع 
كالا استفاده مي كنند را شناسايي و براي آن برنامه هاي 
تشويقي و ترغيبي ارائه كند. جنسيت و مكان جغرافيايي 
و زمان خريد را مورد مطالعــه قرار دهد، كيفيت و قيمت 
را دائما رســد كند و نتيجه را براي بالاي بردن سهم بازار 
خود از ساير رقبا مورد تجزيه و تحليل قرار دهد. امكانات 
بازاريابي و بازارســازي ای كه يك فروشــگاه  زنجيره اي 
اســتاندارد مي تواند در اختيار توليد كننــده قرار دهد، 
بي نهايت است. پس ضرورت توسعه اين فرآيند پيش روي 

 بازارهاي هدف فروش كالاهاي كم دوام و متوســط دوام 
خواهــد بــود. منفعت حضــور كشــور ما در توســعه 
فروشگاه هاي زنجيره اي خارج از كشــور، همه مواردي 
اســت كه در بالا به آن اشاره شده اســت. علاوه بر موارد 
مطروحه فــوق هويت حضــور كالاهاي توليــد داخلي 
در فروشــگاه هاي زنجيره اي كه با نام كشــور عزيزمان 
ايران در آنجــا حضــور دارد، قطعا در توســعه كيفيت 
 و رقابت با ســاير توليد كنندگان خارجي تاثير بســزايي 

خواهد داشت. 

رونق و گسترش فروشــگاه هاي زنجيره اي چه 
كمكي به بازاريابي كالاهاي داخلي مي كند؟

وقتــي توليد كننــده داخلــي كالاهاي خــود را در 
يك شــعبه فروشــگاه زنجيره اي ايراني در خارج از 
كشــور در معرض فــروش قــرار مي دهــد، درواقع 
كيفيــت و قيمــت خــود را در مقايســه با ســاير 
 تامين كننــدگان در مقــام مقايســه مصرف كننده 
قرار داده اســت. مصرف كننده خارجي وقتي كالاي 
توليد ايــران را در فروشــگاه ايرانــي مي بيند، قطعا 
اين فرآيند را از دو جنبه مورد مداقــه قرار مي دهد؛ 
1 – به اين مي انديشــد كه اعتبــار و ارزش و كيفيت 
و قيمــت ايــن كالا به نســبت ســاير رقبــا در چه 
جايگاهــي قــرار دارد؟ 2- فرهنگ تجــارت جهاني 
كه ايــن كالا را توليــد و عرضه كرده و در فروشــگاه 
 خــود آن را به فــروش مي رســاند، در پي دســت 
يافتن به چيســت؟ اين اطلاعــات از درصد فروش و 
خروج كالاها از شلفينگ اين نوع فروشگاه ها كاملا قابل 
ارزيابي است. توليد كننده داخلي با اين نوع بازخوردها 
دائما در پي اصلاح ســاختار توليد و توزيع خود قرار 
گرفته و درنتيجــه كالاهاي توليد داخــل كم كم به 
 سمت رقابت با كالاهاي توليد شده مشابه خارجي خود

 خواهند رفت. 

كالاهاي داخلي چگونه مي توانند با برندهاي معتبر 
در اين فروشگاه ها به دنيا عرضه شوند؟

وقتــي فروشــگاه هاي زنجيــره اي ايراني شــروع 
بــه عمليــات توزيــع فــروش در ســطح جهاني 

كننــد، فضــاي قفســه هاي خــود را به صــورت 
 مديريت شــده در اختيار توليد كننــدگان داخلي
 قــرار مي دهنــد. ايــن فضــا امــكان نمايــش و 
حضور و چيدمــان در دســترس و ديد مناســب 
 كالاهــاي توليــد داخلــي را بــراي توليد كننده 

به وجود مي آورد.
 در اينجا كيفيت مناســب با قيمت مناســب است 

 كه شــرط خــروج كالا از شــلف اين فروشــگاه ها 
خواهد بود. اين رقابت ســالم و توجه به نياز حقيقي 
مصرف كننده اســت كه توليد كننــده داخلي را در 
بازار پررقابت امروز در محك آزمــون بازار خارجي 
قرار خواهــد داد.  قطعا گزارش  از فروش يا رســوب 
كالاهاي عرضه شده، توليد كننده را وادار مي كند تا 
دائما در حال بازسازي فرآيندهاي توليد خود باشد 

 تا بتوانــد در بازارهاي جهاني حضور پــردوام و مانا
 داشته باشد. 

تاكنون چه كار و اقدامي براي افتتاح فروشگاه هاي 
زنجيره اي در خارج از كشور صورت گرفته و درباره 

آن توضيح دهيد؟
طبق آخرين اطلاعاتي كه به دســت آمــده، فعلا ايران 

به صورت محدود در بازار كالاهاي مصرفي عراق و افغانستان 
 حضور دارد و اين مهم توسط بازرگانان ايراني يا پيله وري

 انجــام شــده اســت. بعضــي از شــركت هاي داخلي 
نيز اقــدام بــه افتتاح چند فروشــگاه نه چنــدان بزرگ 
در ايــن دو كشــور كرده انــد امــا بــه علت مســائل 
 خــاص منطقــه اي هنــوز موفقيــت چندانــي را 

شاهد نبوده ايم. 

»كسب وكار«گزارش می دهد

توزیع فروش در سطح جهاني

كوچكــي  اتفاق هــاي 
هستند كه بسياري مواقع 
منجر به شــروع يك كار 
بزرگ مي شــوند. خديجه 
امانــي، كارآفرين رشــته 
زنبورداري با يك اتفاق ســاده در زندگي خود به 
سمت زنبورداري رفته و به تدريج دامنه كار خود را 
گسترش داده است. وي در گفتگو با »كسب وكار« 
مهم ترين مزيت هــاي كارآفريني را رســيدن به 
استقلال، نوآوري و اشــتغالزايي دانسته و غيرت 
كارآفرينــي را مهم ترين ويژگي يــك كارآفرين 
معرفي مي كند. در ادامه ضمن ســوالاتي، فعاليت 

وي را تشريح مي كنيم. 

مختصري  در مورد كار خود توضيح دهيد و  
اينكه چگونه با اين كار آشنا  شديد؟

شروع كار زنبورداري من از اتفاقي كه در خانواده ام 
افتاد، شروع شــد كه پس از پشت سر گذاشتن آن 
اتفاق زمينه فراهم شــد و تصميــم گرفتيم داخل 
حياط خانه پدري چند كندو بگذاريم، چون درخت 
و گل و بوته زيادي داشــتيم. كم كم دنياي زيباي 
زنبورها مرا تشــويق به ازدياد آنها كرد. برادرهايم 
كمك كردند و همسرم هم مشــوقم شد و بنابراين 
تعدادكندوها را زيادتر از قبل كرديم. پس از مدتي 
براي بهتر شدن آنها، گلخانه اي خريديم و اقدام به 
كشت گياهاني داخل گلخانه كرديم. همچنين در 
آنجا استخري براي آبياري آن گياهان احداث كرديم 
و داخل اســتخر را براي پرورش ماهي مهيا كرديم 
تا هم از آن اســتفاده كنيم و هــم آب از نظر املاح 
 و... غني تر شــود. در حال حاضر هم در فكر توسعه 

بيشتر آن هستيم. 

به نظر شــما مزيت اين حرفه كه شما دنبال 
كرديــد، از لحاظ درآمدزايــي و اقتصادي 

چيست؟
به نظرم بيشترين كمكي كه با زنبورداري مي توان 
به اقتصاد كرد، اين است كه با عسل هاي خوب و با 
كيفيتي كه توليد مي كنيم، مانع ورود عســل هاي 
تقلبي به بازار شويم و اقتصاد سالمي داشته باشيم. 
من براي خــودم اهداف و چشــم اندازهاي بلند و 
زيادي تدوين كــرده ام و هنوز تا رســيدن به آنها 
فاصله زيادي دارم. يكي از اهدافم تبديل زنبورداري 

من به قطب زنبورداري در منطقه است. 

به نظر شما مشكلات عمده كارآفريني زنان 
در كشور ما چيست؟

مشكلات زنان در اين راه هنوز پابرجاست و باوجود تمام 

فرهنگ سازي هايي كه شده اما راه زيادي تا پذيرفتن 
موضوع كارآفريني زنان داريم؛ مشكلاتي اجتماعي از 
قبيل عدم حضور فعال زنان در كارهاي اقتصادي در كنار 
مردان و ... ، يا عدم گسترش سفرهاي برون شهري براي 
اهداف اقتصادي و كارآفريني زنان، مشكلات فرهنگي 
و اعتقــادات و باورهاي غلطي كه زنــان را فقط براي 
خانه داري، مادر شدن و همسر خوب بودن مي دانند نه 
چيز ديگري و دست كم گرفتن توانايي هاي زنان و باور به 
ضعيف بودن او از نظر قواي جسماني به طرزي كه زنان را 

بدون اتكا به مردان محكوم به شكست مي دانند، از ديگر 
مشكلات كارآفريني زنان است. از طرفي ما مشكلات 
قانوني هم داريم كه باعث شــده فعاليت هاي زنان يا 

قدرت رقابتي آنها در مقايسه با مردها كاهش پيدا كند.

آيا اين كار متناسب با رشته دانشگاهي شما 
بوده؟ اگر بوده تا چه اندازه رشته تحصيلي 
شما به موفقيت تان در شــغلي كه انتخاب 

كرده ايد، منجر شده است؟

هنگامی كه شروع به ادامه تحصيل كردم، در كنار 
آن زنبورداري را نيز ادامــه دادم. درواقع كار من 
محركي شــد براي ادامه تحصيل در رشته اي كه 
به گونه اي با آن هم مرتبط بود و بدين گونه توانستم 
از تمامي قابليت هاي خودم در رشته دانشگاهي و 
استعداد و مهارت هايم با توجه به علاقه ام استفاده 

كنم.
آنچه در كارآفريني مهم اســت، بيــش از هر چيز 
غيرت كارآفريني اســت. اگر در اين كار مثل همه 

كارهاي ديگر غيرت داشته باشيم، مطمئنا موفق 
خواهيم شــد. در كارآفريني مشــكلات بسياري 
وجود دارد كه تنها راه مقابله با آنها عشــق، علاقه 

و غيرت است. 

در پايان چه صحبتي دربــاره كارآفريني 
داريد؟

جذابيت هاي كارآفريني خيلي زياد اســت و تنها 
زماني مي توان از اين ها لــذت يا بهره برد كه اقدام 

به كارآفريني كنيم. كارآفريني با همه خصوصيات 
و ويژگي هــاي مثبتي كه دارد، موجب احســاس 
رضايت و خوشــايندي در انســان مي شود. نمونه 
اين ويژگي هــاي كارآفريني اســتقلال، نوآوري، 
اشــتغالزايي و... اســت، البته آنچه كــه به  نظرم 
از همــه مهم تر اســت، همــان حــس رضايت و 
آرامشــي اســت كه در انســان ايجاد مي شــود؛ 
 حســي كه بــه آدم مي گويــد من بــراي جامعه 

مفيد هستم. 

گفتگوي »كسب وكار« با خديجه اماني، كارآفرين رشته زنبورداري 

غيرت کارآفریني داشته باشيم
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ایلام- در راستای ارائه آموزشــی های مهارتی به نیروهای مسلح، جلسه هم اندیشی و 
هماهنگی مسئولین قرارگاه مهارتی کشــور با اداره کل آموزش فنی و حرفه ای ایلام 

برگزار شد.
در راستای ارائه آموزشی های مهارتی به نیروهای مسلح )پرسنل و سربازان وظیفه( در 

سال جهش تولید با مشارکت مردم جلسه هم اندیشی و هماهنگی مسئولین قرارگاه 
مهارتی کشور با اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان ایلام در محل سالن جلسات 

این اداره کل برگزار شد.
مشاور عالی قرارگاه مهارت آموزی نیروهای مسلح کشور در این نشست به سخنان مقام 
معظم رهبری در بحث مهارت آموزی و آموزش های فنی و حرفه ای اشاره کرد و ضرورت 
ورود نیروهای مسلح به بحث مهارت آموزی و اشتغال زایی را بیش از پیش واجب نمود.

ســردار کمالی در ادامه ابراز امیدواری کرد؛ با پتانسیلی که در آموزش فنی و حرفه ای 
وجود دارد می توان خدمات مؤثرتری در امر اشــتغال زایی و رســیدن به خود کفایی 

مهارتی در تمامی زمینه ها دست یافت.
وی به برگزاری جلســات هم اندیشــی و هماهنگی بیشــتر تاکید کرد و افزود؛ برای 
بهره مندی بیشــتر و ارائه خدمات به روز به ســربازان وظیفه نیروهای مسلح باید این 

همدلی و هم افزایی بهتر و بیشتر شود.
 رئیس اداره آموزش قرارگاه مهارت آموزی نیروهای مسلح کشور به ایجاد رشته های 
فناوری اطلاعات جدید اشاره کرد و ضرورت قرار دادن آنها را در پرتال سازمان تأکید 

کرد. سرهنگ فلاحتی در ادامه به مشکلات پرتال ثبت نامی سازمان اشاره کرد و اظهار 
داشت در هدایت و رهگیری اطلاعات مربیان و سربازان وظیفه ایراداتی وجود دارد که 

امیدواریم در سال جدید رفع گردد.
وی به پتانسیل سازمان آموزش فنی و حرفه ای اشاره کرد و افزود؛ با تعامل بیشتر مراکز 
آموزش فنی و حرفه ای در سطح استان با مراکز مهارت آموزی نیروهای مسلح بتوانیم 
خدمات بیشــتر به جامعه هدف و در نهایت اشتغالزایی و رفع بیکاری در جامعه کمک 

نمائیم.
سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان ایلام در ابتدای جلسه ضمن خوش آمد 
گویی گزارشی از فعالیتها و برنامه های این اداره کل با قرارگاه مهارت آموزی نیروهای 

مسلح استان بیان کرد.
جمیدرضا رییسی در ادامه به ایجاد دو مرکز TMC در شهرستانهای مهران و دهلران 
برای آموزش نیروهای مسلح اشاره کرد. لازم به ذکر است در این جلسه رؤسای ستادی 
اداره کل و هیأت همراه قرارگاه مهارت آموزی نیروهای مسلح در خصوص مشکلات و 

برنامه های پیش رو بحث و تبادل نظر کردند.

 سید محسن موسوی: عزم جزم برای تکمیل پروژه تعریض محور »آهنگران - ساروق - 
کمیجان«، نوید مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی برای تحقق یک 

مطالبه دیرینه به مردم و کاربران جاده ای در سال جاری است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، مهرداد 
جـهانی از تلاش مضاعف و حداکثری برای تکمیل و بهره برداری پروژه تعریض محور 

»آهنگران - ساروق - کمیجان« در سال جاری خبر داد.
وی خاطرنشان کرد: این محور در مجموع به طول تقریبی ۵۴ کیلومتر است که تاکنون 
۴۸ کیلومتر از آن تعریض شده و برای تعریض شــش کیلومتر باقیمانده آن، در حال 
حاضر سه پیمانکار بصورت همزمان کارگاه های خود را فعال کرده اند تا هر چه سریعتر 
این مطالبه دیرینه کاربران جاده ای بویژه مردم شریف شهرستان کمیجان محقق شود.

مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده ای اســتان مرکزی اعتبار هزینه شــده برای 

اجرای این طــرح را ۹۵۰ میلیارد ریال تاکنــون عنوان کرد و گفــت: پروژه تعریض 
محور آهنگران - ســاروق - کمیجان از جمله طرح های نیمه تمــام و مهمی بود که با 
پیگیری های مستمر بعمل آمده و همت مسئولین استانی و کشوری در دولت سیزدهم 
 به پیشــرفت مطلوب خود رسیده اســت؛ بطوریکه امسال شــاهد بهره برداری از آن 

خواهیم بود.
وی اظهار کرد: با توجه به خرابی رویه آسفالتی راه موجود، در نظر داریم کل طول این 
مسیر را بهسازی و روکش آسفالت کنیم که گفتنی است در همین راستا در حال حاضر 

یک پیمانکار دیگر نیز مشغول اجرای روکش آسفالت در این محور می باشد.
جهانی با اشاره به مطالبات مالی پیمانکاران برای اجرای این طرح ادامه داد: امیدواریم 
با تخصیص همگون منابع مالی، شــاهد تســریع در پیشــرفت فیزیکی طرح و نهایتاً 

بهره برداری کامل از آن باشیم.

 ایلام- مدیرکل بیمه سلامت ایلام گفت: تمامی اتباع خارجی فاقد پوشش بیمه و افراد 
تحت تکفل آنان که در ســامانه و پایگاه داده مرجع اتباع خارجی به ثبت رسیده باشد 

تحت پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند.
نورالدین رحیمی اظهار داشــت: طی توافق به عمل آمده میان سازمان بیمه سلامت 
ایران با سازمان ملی مهاجرت وزارت کشور تفاهم نامه همکاری در راستای ارتقاء سطح 
سلامت و بهره مند شدن از بیمه نامه درمان اتباع مقیم و مورد تأیید وزارت کشور منعقد 

شده است.
وی افزود: تمامــی اتباع خارجی فاقد پوشــش بیمــه و افراد تحت تکفــل آنان که 
در ســامانه و پایگاه داده مرجــع اتباع خارجی به ثبت رســیده و دارای کد شناســه 

یکتا )۱۰( رقمی می باشــند پیــش از صدور و یا تمدیــد مجوز اقامت بــا پرداخت 
 حق بیمه ســرانه مصــوب و رعایت شــرط خانوار از پوشــش بیمه معتبر ســلامت 

برخوردار گردند.
مدیرکل بیمه سلامت اســتان ایلام تاکید کرد؛ اتباعی که در این طرح حضور دارند، 
باید شناسه یکتا داشته باشند که از سوی وزارت کشور صادر می شود. وی افزود: اتباع 
خارجی باید از طریق سامانه سما اتباع و یا مراجعه به اســتانداریها و در شهرستانها با 
مراجعه به فرمانداری شهرســتان شناســه یکتا را دریافت نمایند و سپس با پرداخت 
 حق بیمه ســرانه مصــوب و رعایت شــرط خانوار از پوشــش بیمه معتبر ســلامت 

برخوردار گردند.

مدیرعامل برق منطقه ای مازندران با اشاره به اتمام ٧ طرح از ۱۱ طرح اولویت دار این 
شرکت در بخش انتقال برای گذر از اوج بار تابستان؛ از تکمیل ۴ طرح باقیمانده تا پایان 

خرداد ماه خبر داد.
 کوروش موسوی تاکامی مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای مازندران در گفت و گو با 
پایگاه خبری توانیر با اشــاره به ۱۸۰ برنامه عملیاتی وزارت نیرو برای گذر از تابستان، 
طرحهای اولویت دار شبکه انتقال این شرکت را شامل ۱۱ طرح عنوان کرد که بخش 
عمده این طرحها به همراه برنامه های نگهداری، اصلاح و بهینه سازی شبکه اجرا شده 

و ۴ طرح باقی مانده نیز تا پایان خرداد ماه به اتمام می رسد.
موســوی ٧ طرح تکمیل شده این شــرکت را شامل احداث پســت ٦٣.٢۰ کیلوولت 
فریدونکنار به ظرفیت ۱۰۰ مگاولت آمپر، افزایش ظرفیت پســت شیرود از ٣۰ به ۴۰ 
مگاولت آمپر،افزایش ظرفیت پست فوق توزیع نکا یک از ٦۰ به ۹۰ مگاولت آمپر، افزایش 
ظرفیت پست ٦٣/٢٣۰ کیلوولت علمده از ٢۵۰ به ٣٧۵ مگاولت آمپر و افزایش ظرفیت 
پست ۴۰۰.٢٣۰.٦٣ کیلوولت مرکز مازندران از حدود ۸٣۰ به ۱۵۴۵ مگاولت آمپر ذکر 
کرد و افزود: همچنین احداث خط ۴ مــداره ٢٣۰.٦٣ کیلوولت گرگان به کردکوی به 

طول ٣٢ کیلومتر )۱٢۸ کیلومتر مدار( و احداث خط ۴ مداره ٢٣۰.٦٣ کیلوولت رویان 
به نوشهر به طول ۴۵ کیلومتر )۱۸۰ کیلومتر مدار( از دیگر ٧ طرح تکمیل شده است و 

البته برخی از این ٧ طرح نیز با ۹۵ درصد پیشرفت ،در شرف راه اندازی است.
وی ۴ طرح باقی مانده این شــرکت در بخش انتقال را شــامل افزایش ظرفیت پست 
۴۰۰.٢٣۰.٦٣ کیلوولت آزادشهر از ٢۰۰ به ۴۰۰ مگاولت آمپر با ٧۰ درصد پیشرفت، 
احداث پست ٢٣۰.٦٣ کیلوولت محمودآباد به ظرفیت ٣٦۰ مگاولت آمپر با ٧۵ درصد 
پیشــرفت، احداث خط ٦٣ کیلوولت ۴ مداره محمودآباد به آمــل یک به طول ۱۰.۵ 
کیلومتر با ٧۵ درصد پیشرفت و احداث خط ۴ و ٦ مداره ٢٣۰ و ٦٣ کیلوولت رویان به 
محمودآباد به طول ۴٢ کیلومتر و ۱۹٢ کیلومتر مدار، با ٣۰ درصد پیشرفت ذکر کرد که 

حجم بتن ریزی فوندانسیون خطها در مورد اخیر ۴ برابر خطوط معمولی است.
مدیرعامل برق منطقه ای مازندران همچنین از اتمام طرحهای نگهداری ،اصلاح و بهینه 
سازی تکلیف شده مربوط به ۱۸۰ برنامه عملیاتی وزارت نیرو برای گذر از پیک امسال 
خبر داد و افزود: طرحهای تکلیف شده شرکت در بخش اصلاح و بهینه سازی با حدود 
۱۰۰ درصد پیشرفت فیزیکی به انجام رسیده و به زودی عملیات اصلاح و بهینه سازی 

٢ خط ۴۰۰ کیلوولت حسن کیف به سیاه بیشه و علی آباد به جاجرم نیز با ۹۰ درصد 
پیشرفت به اتمام می رسد.

موسوی نصب سیستمهای کنترل روی فیدرهای ٢۰ کیلوولت ۵۰ پست فوق توزیع، 
نصب رله حفاظتی در پستهای کاندید و تعویض کلیدها و ترانسهای جریان و ولتاژ در 
پستهای فوق را از اقدامات این شرکت برشمرد و در خصوص آمادگی برای عادی سازی 
شبکه هنگام اتفاقات خاطرنشان کرد: برق مازندران تنها شرکت برق منطقه ای است که 
پایش و کنترل تمامی پستهای فوق توزیع شرکت را به کمک سیستم اسکادای بومی 

انجام می دهد و این موضوع به لحاظ انجام مانور و بازیابی سریع شبکه اثربخش است.
وی همچنین از پیش بینی لوازم یدکی اضطراری شــبکه به ارزش ٣٢ میلیارد تومان 
و خرید لوازم مورد نیاز از قبیل کلید، سکســیونر، ترانسهای ولتاژ و جریان، رله و سایر 
تجهیزات یدکی پستها و خطوط شــبکه از سوی این شــرکت خبر داد و تاکید کرد: 
شبکه قدرت برق منطقه ای مازندران برای عبور از اوج بار تابستان ۱۴۰٣ پایدار است 
و امیدواریم با تامین توان از خطوط تبادلی شــبکه بتوانیم برق مطمئن و با کیفیت را 

تحویل مشترکان بدهیم.

با حضور سردار کمالی؛

برگزاری نشست هم اندیشی مسئولین قرارگاه مهارتی کشور با اداره کل آموزش فنی و حرفه ای ایلام

فعالیت ۳ پیمانکار برای تکمیل تعریض محور آهنگران - ساروق - کمیجان در استان مرکزی

مدیرکل بیمه سلامت ایلام:

اتباع خارجی تحت پوشش بیمه سلامت قرار می گیرند

١٨٠ اقدام صنعت برق برای عبور موفق از اوج بار تابستان ١٤٠٣

٧ طرح اولویت دار شبکه انتقال برق منطقه ای مازندران وارد مدار شد
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استان ها

روح الــه عبدالعلی زاده - 
تبریز ؛ مدیرکل بهزیستی 
آذربایجان شرقی گفت: با 
انجام مشــاوره های روان 
شناســی برای زوج های 
متقاضی طلاق در مراکز مشاوره ای این مجموعه، 

٢۱ درصد منجر به سازش شد.
دکتر فــرگل صحاف در گردهمایی روانشناســان 
و مشاوران بهزیستی آذربایجان شــرقی، افزود: با 
هدف کنترل و کاهش طلاق، روان شناسان زیر نظر 
بهزیستی اســتان در ٣٦ مرکز دولتی و غیردولتی 
به ارائه خدمات مشاوره ای برای زوجین متقاضی 
طلاق مشــغول هســتند که نتایج مثبتی تاکنون 
به همراه داشــته اســت. وی با بیان اینکه ارتباط 
بهزیســتی با جامعه هدف از طریق مشــاوره های 
حضوری و تلفنی در بحران های فردی و خانوادگی، 
گام نخست مداخله گری است، یادآور شد: اکنون 
مشکلات اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی تهدیداتی 
را برای سلامت جسمی و روانی افراد ایجاد می کند 

که در ســال گذشــته تعداد حدود ۴۰ هزار مورد 
 مشاوره حضوری در ۱٧٦ مرکز دولتی و غیردولتی

 ارائه شد.
دکتر صحاف ادامه داد: پارســال همچنین تعداد 
۸۰ هزار و ۱٦٣ مورد مشــاوره توســط ۱۸ مشاور 
به صورت تلفنی و رایــگان از طریق تماس با خط 
۱۴۸۰ انجام گرفت که تماس با خط تلفنی مزبور 
و صحبت و در میان گذاشــتن تغییــر حالت های 
روحــی و روانی با روانشناســان بهتریــن راه حل 
به شــمار می رود که تلاش روانشناســان در تاب 
آوری افراد خانواده و مدیریت هیجان و احســاس 
کمک شــایانی به نظام سلامت کشــور دارد. وی 
موضوع سلامت روان را یکی از موضوعاتی دانست 
که ضرورت حفــظ، ارتقاء و تامیــن آن همواره در 
راس برنامه هــای راهبردی و اولویــت های تمام 
جوامع قــرار دارد و جامعه آرمانــی و مورد انتظار 
جامعه ای اســت که تک تک افراد آن در ســطح 
 بالایی از سلامت از جنبه های مختلف قرار داشته 

باشند.
صحاف با بیان اینکه بهزیستی با رویکرد پیشگیری 
از آســیب های اجتماعی و مداخله در بحران های 

اجتماعی، ارائه خدمات حمایتی و توانبخشــی به 
کلیه معلولان، مددجویان و گروه های آسیب  پذیر 
از قبیل زنان، کودکان، ســالمندان نیازمند جامعه 
را در دســتور کار دارد، اظهار کرد: این ســازمان 
مرجع صدور پروانه تأســیس و فعالیت در بسیاری 
از زمینه ها از جمله کلینیک  هــا و اورژانس  های 
مددکاری اجتماعی و روانشناسی، مراکز خدمات 
مشــاوره اجتماعی و روان  شــناختی اجتماعی، 
مراکز توانبخشــی معلولان، مراکــز حرفه  آموزی 
معلولان، مراکز توانبخشــی و نگهداری سالمندان 
مراکز توانبخشــی و درمانی بیماران روانی مزمن 
و مراکز خدمات مشــاوره ژنتیک است. وی افزود : 
این سازمان بر اساس ماموریت ذاتی و قانونی خود 
در گســتره بزرگی از فعالیت هایش در حال ارائه 
خدمات روانشناختی و اجتماعی می باشد که این 
خدمات در رویکرد پیشــگیرانه، توانمندسازانه و 
شــناخت عوامل خطر و محافظ سلامت اجتماعی 
 در تمام افراد جامعه به ویژه گروه هدف بهزیستی 

قابل ارائه است.
صحاف با اشــاره به ارتباط تنگاتنگ فعالیت های 
بهزیستی با حوزه های گوناگون روانشناسی، گفت: 

بهزیستی جزو نهادهایی است که بیشترین ظرفیت 
را برای همکاری و مشارکت در خدمات روانشناختی 
فراهم کرده اســت و اکنون حدود یکهزار نفر روان 

شناس شامل ٢۵۰ نفر در بخش دولتی و حدود ٦۰۰ 
نفر در بخش های غیردولتی زیر نظارت ســازمان 

مشغول به فعالیت هستند.

مدیرکل بهزیستی آذربایجان شرقی خبر داد :

ارائه ۴۰ هزار مشاوره حضوری و ۸۰ هزار مشاوره رایگان از طریق تماس با خط ۱۴۸۰

شصت عنوان برنامه به مناسبت 
هفته معلم در استان سمنان 

آقای ســید جمال وزیری مدیرکل آموزش و 
پرورش استان سمنان به مناسبت هفته معلم 
در نشســت خبری با اصحاب رســانه استان 
ضمن گرامیداشــت یاد و خاطره ٦٢٢شهید 
دانش آموز و ۱٢۴شــهید فرهنگی اســتان 
وشــهید اســتاد مطهری در توصیف جایگاه 
معلم فرمودند واژه معلــم ،ماندگارترین واژه 
در هســتی ونام معلم قرین با علم آموزیست 
شــأن و جایگاه معلم والاست ونقش معلم در 
جامعه بعنوان یک تسهیلگر بوده که تنها یاد 
دادن نیست بلکه شــخصیت دانش آموز را به 

بلوغ می رساند .
ایشــان عملکرد یکســاله اخیر اداره کل را با 
حفظ آرامش وگســترش همدلی و انسجام 
درون سازمانی پرســنل مهمترین دستاورد 

می باشد 
وی با اشاره به ســفر رئیس جمهور و هیئت 
همراه به استان با یادآوری مشکلات و دغدغه 
های آموزشی فرهنگی استان باز گو گردید  در 
زمینه فضای آموزشــی تخریبی غرب استان 
که ٣٣تا٣۵درصد درحال تخریب می باشند 
و تلاش هســتیم تا نهضت مدرسه سازی را 
با کمک دولت ،مجمع خیران در اســتان راه 
اندازی و محقق سازیم ســال گذشته حدود 
٢۰۰میلیارد تومان مبلغ اعتبارات بهســازی 
بوده که امســال به یک هزارمیلیــارد تومان 
رسید و در بحث مولدســازی نیز شاهد رشد 
و ارتقاء بیش از ٣٧۵هزار میلیارد تومان اقدام 

شده است 
وی افزود درسال ۱۴۰٣,_۱۴۰۴ با استخدام 
۵۰۰نیروی جدید ،نیروی انســانی مورد نیاز 
را تأمین می کنیم.ودرضمینه تأمین مسکن 
فرهنگیان بیش ۱۴۰۰ نفــر ثبت نام نموده و 
رایزنی برای تحقق این امر تا واگذاری زمین و 

تأمین مسکن فرهنگیان صورت گیرد 
اولین دهکده المپیک ورزشــی در سفر مقام 
عالی وزارت در اســتان در شهر جدید سرخه 
با شناســایی کارهای اولیه موافقت آن و اخذ 
گفتگوهایی برای تحقق ایــن مطالبه انجام 
شــده اســت اولین اردوگاه دانــش آموزی 
 کشور در منطقه گردشــگری دربند اجرایی 

 می گردد 
از اقدامــات دیگر توزیع شــیر رایــگان در 
۴۰۰آموزشــگاه ابتدایــی و روســتاهای 
صعب العبــور پــس از وقفه هفت ســاله از 

دستاوردهای دولت سیزدهم می باشد
آقای وزیــری در پایان نشســت مهمترین 
برنامه هــای گرامیداشــت هفتــه معلم در 
اســتان را آئین نواختن زنگ »سپاس معلم 
«،غبارروبی گلزار شهدا،برگزاری آئین تجلیل 
از ۱۰۰۰معلم در ۱۰۰۰مدرســه مدرســه 
،اعــزام ۴۰نفراز فرهنگیان برای شــرکت در 
برنامه دیدار بــا مقام معظم رهبــری ،آئین 
تجلیل از ســه معلم نمونه اســتانی و سی و 
سه شهرســتانی ،دیدار فرهنگیان با خانواده 
شــهدای فرهنگی و شــهدا دانــش آموز و 
 شهدای ورزشکار ،میز خدمت در نماز جمعه 

عنوان کرد .

اولین جلســه کمیتــه رفاهی 
مخابرات منطقــه مرکزی در 

سال جاری برگزار شد

سید محسن موســوی: اولین  جلسه کمیته 
اداره رفاه مخابرات  ، یک شنبه ۹ اردیبهشت 
ســال ۱۴۰٣، با حضور مدیر مخابرات ، مدیر 
مالی ،رئیس اداره رفاه و رئیس اداره بازرسی 

در دفتر مدیر منطقه  برگزار گردید.
در این جلسه مهندس لطفی بیان نمود ، اعتقاد 
اینجانب  بر فراهم کردن امکانات رفاهی کارکنان  
در سال جاری و رضایتمندی کارکنان  را افزایش 

دهیم.
در این جلســه در مورد تعمیر دستگاههای 
بدنســازی موجود در سالن ورزشــی ، تهیه 
بلیط استخر برای کارکنان و استفاده عادلانه 
کارکنان از منازل سازمانی تصمیماتی اتخاد 

گردید.

اخبار

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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استارت آپ ها كمپاني هاي نوپايي هستند كه راهكارهاي 
جديدي را براي حل مشكلات و مسائل موجود در دنياي 
فناوري مطرح مي كنند. در حالي كه تضميني براي موفقيت 

كمپاني از طريق راه حل ارائه شده وجود ندارد. 
بد نيســت بدانيد »واي كامبينيتر« نخســتين شركت 
شتاب دهنده يا همان استارت آپ معروفي است كه در سال 
۲۰۰۵ ميلادي فعاليت خود را در بريتانيا آغاز كرد و بعدها 
توسط پل گراهام به دره سيليكون واقع در سان فرانسيسكو 

منتقل شد.  آدورا چئونگ، موسس و مديرعامل كمپاني 
هوم جــوي )Homejoy( كه يكي از اســتارت آپ هاي 
مطرح ايالات متحده در ســال ۲۰۱۳ ميلادي بوده، در 
تعريف استارت آپ اين مفهوم را با عنوان پنجره ذهن رو 
به آينده خوانده است. به اعتقاد او، تاسيس يا پيوستن به 
يك اســتارت آپ به معناي يك تصميم جدي براي جدا 

شدن از شــرايط ايده آل و پايدار براي دستيابي به رشد 
برق آسا و تلاش براي ايجاد موجي از تغييرات در مدت زمان 
كوتاه است. با توجه به تعاريف ارائه شده مي توان به روشني 
ديد كه تاسيس استارت آپ نياز به برقراري قوانين خاصي 
ندارد؛ حال آنكه درآمد، ســود و تعداد كاركنان همواره 
در كمپاني هاي بزرگ تغيير كرده و دغدغه اين مســائل 

را نيز دارند. اســتارت آپ فارغ از مسائلي كه كمپاني هاي 
بزرگ با آن دست به گريبان هستند، فقط در زمينه كاري 
خود مشغول به كار است.  در دنيا به استارت  آپ هايي كه 
ارزش آنها به بالاي يك ميليارد دلار مي رسد، »تك شاخ« 
مي گويند. تك  شاخ ها استارت  آپ هايي هستند كه سرمايه 
كافي جذب كرده  و احتمالا مي توانند درآمد پايدار ايجاد 
كنند و به يك كسب وكار واقعي تبديل شوند. با اين همه 

حتي يك تك شاخ هم مي تواند شكست بخورد.

مفهومجهانياستارتآپدردنيايكسبوكار

بازاريابي الكترونيك چيست؟ 
بازاريابي الكترونيك فرايندي بيشتر از بازاريابي 
سنتي از طريق فناوري اينترنت است. اين روش 
ارتباط دوجانبه ميان شما و مشتريان تان برقرار 
مي كند. با فراگير شدن استفاده از شبكه  اينترنت 
در سراســر جهان، شــمار مخاطبان اين دنياي 
مجازي، هر لحظه رو به افزايش است. در دهه اخير 
اينترنت بهترين مكان براي تبليغات و بازاريابي 
اينترنتي مخصوصا تبليغ كالا و خدمات اســت، 
چراكه اينترنت يك محيط فراگير و جهاني است. 
امكان اطلاع رساني آسان تر و بهينه تر، افزايش تعداد 
كاربران اينترنت، امكان انتخاب دقيق مخاطب، 
هزينه مناســب تبليغات در اينترنت، مخاطبان 
تحصيل كرده و داراي ســطح علمي و فرهنگي 
بالاتر و امكان نظارت و كنترل بدون واسطه موجب 
افزايش محبوبيت بازاريابي الكترونيكي شــده 
است. بازاريابی الكترونيك همان اهداف بازاريابي 
سنتي را دنبال مي كند، با اين تفاوت كه بازاريابي 
الكترونيك با به كارگيري ابزارها و روش هاي نوين 
فناوري جديد به دنبال نوآوري اســت. بازاريابي 
الكترونيك عبارت است از به كارگيري كانال هاي 
الكترونيكي ارتباط با مشتريان براي نشر پيام هاي 
بازاريابي. بازاريابي الكترونيكي دستيابي به اهداف 
بازاريابي به واسطه استفاده از فناوري هاي ارتباطات 
الكترونيكي شــامل اينترنت، پست الكترونيك، 
كتاب هاي الكترونيكي، موتورهاي جستجو، تلفن 
همراه و... است. به طور خلاصه بازاريابي اينترنتي 
ايجاد كانال هاي برخط بازاريابي براي مشتريان 
شماست و اين امكان را دارد كه سريعا مورد تجزيه 
و تحليل قرار گيرد و از آن گزارش گيري شود. نقطه 
شروع براي كسب موفقيت در بازاريابي الكترونيك 
خلق يك فرايند راهبردي است كه به خوبي تعريف 
شده باشد تا اهداف بازاريابي را از طريق ارتباطات 
بازاريابي پيوند دهد. 4 عامل در كســب موفقيت 

بازاريابی الكترونيك )BONI( عبارتند از:
۱. سودرسانی به مشتری

۲. توانايی ارائــه خدمات و اطلاعــات مورد نياز 
مشتری به صورت آنلاين

۳. توانايی كنترل و هدايت وب سايت
4. ايجاد يكپارچگی ميان فعاليت های بازاريابی 

الكترونيك با ساير فعاليت ها

مفاهيم بازاريابی مهارت هاي مديريتي

اغلب شركت ها اشتباه عمل مي كنند. آنها به 
جاي آنكه سعي كنند به كاركنان خود انگيزه 
بدهند، بايد از بي انگيزه شدن كاركنان خود 
جلوگيري كنند. تعداد زيادي از پرســنل 

وقتي يك كار جديد را آغاز مي كنند، 
بسيار شــيفته آن هستند، اما 
طبق يافته هاي تحقيقات علمي، 
در 85 درصــد از شــركت ها، 
انگيزه پرســنل در شش ماهه 
اول كاهش مي يابد. براي آنكه 
علاقه و شيفتگي را كه كاركنان 
در ابتداي شروع كار خود دارند، 
حفظ كنيم، مدير بايد 3 هدفي 

را كه عــده زيادي از كاركنــان در پي آن 
هستند، برآورده كند. اين اهداف عبارتند 
از: 1. برابري: در مســائلي مثل دستمزد، 
مزايا و امنيت شغلي به طور عادلانه و برابر 

رفتار شــود. 2. موفقيت: احساس افتخار 
كردن از شــغل و از كارفرما. 3. همراهي 
 و رفاقت: داشــتن روابط خــوب و پربار 

با همكاران. 
براي نگهداري يك نيــروي كار 
علاقه مند، مدير بايــد تمام اين 
اهداف را تامين كنــد. مهم ترين 
مســاله در انگيــزه دادن به 
پرســنل، ايجاد حس امنيت 
براي آنهاست، بدين معني كه آنها 
ترسي نداشته باشند از اينكه اگر 
عملكرد آنها عالي نباشد، شغل آنها 

در خطر خواهد بود. 

چگونهنيرويانسانيكارآمدخودراحفظكنيم؟
پژوهشگران از نور آبي و مضرات آن براي چشم مي گويند

در دنياي متصل امروزي، تمام روز نور آبي به چشم هاي ما تابانده مي شود و راه گريزي 
از آن نيست. تلويزيون، موبايل، كامپيوتر و تبلت ها ريتم هاي شبانه روزي ما را شديدا 
تحت الشعاع خود قرار مي دهند و حالا مشخص شده كه نور ساطع شده از نمايشگرها 
تا چه حد مي تواند روي سلامت چشــم هم تاثير بگذارد. آجيت كاروناراتنه يكي از 
پژوهشگراني كه روي تاثير نور آبي روي چشم انسان كار مي كند، مي گويد: »ما مدام 
تحت تاثير نور آبي قرار مي گيريم و قرنيه و عدسي چشم نمي تواند آن را بلوكه كند يا 
بازتاب دهد.«بينايي ما روي مولكول هاي شبكيه استوار است. شبكيه نور را دريافت و 
آن را تبديل به سيگنال مي كند تا به مغز بفرستد. كاروناراتنه مي گويد: »اگر مي خواهيد 
بينايي خود را حفظ كنيد نيازمند مولكول هاي شبكيه هستيد.  گيرنده هاي نوري كه 
در چشم توليد مي شوند بدون شبكيه كاربردي ندارند.«حال پژوهش هاي جديد نشان 
مي دهد در حضور نور آبي، شبكيه مي تواند با بدن مخالفت كند و موادي شيميايي 
بسازد كه سلول هاي گيرنده نوري را از بين مي برد. كاسون راتناياكه، ديگر پژوهشگر 
اين پروژه مي گويد: »نور آبي سمي است. اگر نور آبي را روي شبكيه بتابانيد، شبكيه 
سلول هاي  گيرنده نور را از بين مي برد. سلول هاي گيرنده نور بازتوليد نمي شوند، وقتي 
از بين بروند، كامل از بين رفته اند.«مشخص نيست كه پيامد استفاده مداوم و پياپي از 
دستگاه هايي كه نمايشگر دارند چه خواهد بود، اما قدم بعدي پژوهشگران اين است 
كه ميزان نور آبي ساطع شده از موبايل ها، تبلت ها و ديگر دستگاه ها را اندازه بگيرند تا 

متوجه شوند هر كدام چه ميزان آسيبي به چشم انسان وارد مي كند.

آگاهی

تبليغات 
خلاق

مبحث دوم: مباحث ماهوي و كاربردي در داوري 
داور مرضي الطرفين 

  رمضان كريميان، مدرس و كارشناس رسمي 
دادگستري
قسمت دوم

 اگرچــه داور منتخب يكــي از طرفين دعــوا، لزوما 
مي بايســتي به رضاي هر دو طرف توجه كند و ادله هريك از طرفين را در 
راي خود ملحوظ نظر قرار دهد و از جانبداري بپرهيزد و انتخاب خود را از 
يك طرف دعوا؛ دليــل خدمتگزاري و وكالت به او تلقــي نكند و به نفس و 
ذات داوري كه صدور حكم به بررســي تخصصي متضمن عدالت و انصاف 
اســت، توجه كند، اما با اين وصف، داور منتخب يك طــرف مصداق داور 
مرضي الطرفين نيست. اعتبار لفظ مرضي الطرفين نه فقط در ماهيت، 
بلكه در شكل اســت. داور منتخب يك طرف به اعتبار تكليفي كه در 
تحصيل رضاي طرفين دارد، داوري مي كند. در اينجا اعتبار رضا، اعتبار 
ماهوي است، اما داور مرضي الطرفين نه فقط به جهت تحصيل رضا، بلكه 
به اعتبار انتخاب از دو طرف دعوا داوري مي كند. به همين سبب است كه 
لفظ مرضي الطرفين به او اطلاق مي شــود. بنابرايــن اينكه برخي گفته اند 
داور منتخب نيز در دايره شــمول مرضي الطرفين قرار مي گيرد، 
عملا قائل به تفكيك و تميز ماهوي و شكلي نشده اند. اكنون كه داور 
مرضي الطرفين از داور منتخب تميز داده شد، مي خواهيم ۳ مقوله را درباره 

داور مرضي الطرفين طرح كرده و پاسخ دهيم. 

الف- اگر متداعيين در قرارداد، شرط داوري داشته باشند، اما در 
انتخاب داور مرضي الطرفين توافق نكنند و دعواي خود را در دادگاه 
صالحه طرح كنند، سوال نخست اين اســت كه دادگاه چه اقدامي خواهد 
كرد؟ پاسخ اين اســت كه دادگاه قطعا به موجب بقاي اعتبار شرط داوري، 
قرار عدم استماع دعوا صادر خواهد كرد و اصحاب دعوا را مكلف به رسيدگي 
دعوا از طريق داوري خواهند كرد. در اين صورت متداعيين مي بايســتي 
به استناد ماده 46۰ قانون آيين دادرســي انتخاب داور مرضي الطرفين را 
از دادگاه بخواهنــد. به عبارتي پس از صدور قرار عدم اســتماع دعوا، يكي 
از دو طرف دعوا مي بايستي به خواسته تعيين داور به طرفيت طرف ديگر، 
دادخواستي ثبت كند. واضح است اگر هيچ  يك از دو طرف مبادرت به ثبت 
اين دادخواست نكنند و در انتخاب مرضي الطرفين هم تفاهم نكنند، به منزله 
ختم دعوا خواهد بود. بنابراين ناگفته پيداست كه در صورت بقاي دعوا، حتما 
يكي از دو طرف، دادخواست مذكور را ثبت خواهد كرد و به تبع آن نيز دادگاه 
مبادرت به تعيين داور و ابلاغ به متداعيين خواهد كرد. اين داور در حكم 

مرضي الطرفين خود بود. 

ب- اگر متداعيين در قرارداد تفاهم كرده باشــند كه هريك داور 
منتخب خود را به ديگري معرفي كند، اما پس از بروز اختلاف صرفا 
يكي از دو طرف، داور منتخب خــود را معرفي كرده و طرف ديگر 
امتناع كند، در اين صورت طرفي كه مبادرت به معرفي داور كرده، مي تواند 
الزام طرف ديگر را به تعيين و معرفي داور از دادگاه صالحه بخواهد. دادگاه 
حكم به الزام طرف مســتنكف به معرفي داور صــادر خواهد كرد. چنانچه 
طرف مســتنكف پس از صدور حكم، همچنان از معرفي داور اســتنكاف 
كند و از دادگاه نيز مســتندا به مــاده 46۰ ق. آ. د. م تقاضاي معرفي داور 
مرضي الطرفين نكند، در اين صورت حسب قاعده فقهي و حقوقي »اقدام« 

راي داور منتخب طرف مقابل خود را پذيرفته است. 

ج- اگر متداعيين داورهاي منتخب خــود را به يكديگر معرفي 
كرده باشــند، اما داورها در صدور راي نتواننــد توافق كنند و 
همچنين نتوانند به داوري داور مرضي الطرفين بين خود تراضي 
كنند و اصحاب دعوا نيز نتوانند يا نخواهند داور مشــترك ضم 
داورهاي منتخب خود كننــد، در چنين وضعيتــي تكليف طرفين 
دعوا چه خواهد شــد؟ آيا دعوا قابل طرح در دادگاه خواهــد بود يا نه؟ آيا 
تعييــن داور مرضي الطرفين توســط دادگاه مقدور خواهد بــود يا نه؟ در 
پاســخ عرض مي كنم، اگرچه ديده شــده اســت كه برخي از دادگاه هاي 
عمومي حقوقي مبادرت به تعيين و معرفــي داور مرضي الطرفين كرده اند 
و برخي از اســاتيد و حقوقدانان نيز اين صلاحيت را پسنديده اند، اما بنده 
به دلايل ذيل عــرض مي كنم در چنين وضعيتي قهرا شــرط داوري زايل 
است و رســيدگي به دعوا در صلاحيت دادگاه قرار مي گيرد و تعيين داور 
مرضي الطرفين توسط دادگاه، در تعارض آشكار با قواعد آمره واقع مي شود. 
 دليل اين اســت كه صرفا اين طرفين دعوا هســتند كه در دادگاه سمت

قانوني دارند. بنابرايــن دادگاه نمي تواند مبادرت بــه تعيين داوري كند 
كه خارج از تكليــف متداعيين و داخل در تكليــف داورهاي منتخب بوده 
اســت. دادگاه نمي تواند و نبايد به حل اختلاف بين داورهاي منتخب كه 
نه خواهان هستند و نه خوانده رسيدگي كند. بنابراين اختلاف دو داور 
در تراضي داور سوم نمي تواند موضوع رسيدگي دعوايي شود كه 
از طرف اصحاب دعوا اقامه شده است. در مانحنه فيه در چنين حالتي 
شرط داوري ممتنع و باطل خواهد شد و دادگاه، صالح به رسيدگي به دعوا 

خواهد شد. 

والسلام علي من التبع الهدي

مجموعه ناگفته ها و ناشنيده ها

فارغ از زمينه  كاری، عاملی كه به طرز چشمگيری بر احساس 
يك كارمند از كار خود تاثير می گذارد، محيط كار اوســت. 
منظور از محيط كار هر چيزی اســت كه بخشی از درگيری 
كارمندان را با كار تشكيل می دهد، مثل رابطه با همكاران يا 
سرپرستان، فرهنگ سازمانی، امكان توسعه  فردی و غيره. 
يك محيط كار ايده آل، به كارمندان حس خوبی از ســر كار 
آمدن می دهد و همين امر به آنها انگيزه می دهد كه با حداكثر 
توان خود به فعاليت بپردازند. ارزيابی محيط كار گام بسيار 
ضروری و مهمی است كه نبايد به ســادگی از آن بگذريد. 
بالاخره محيط كاری جايی است كه شما بايد هر روز در آن 
حضور پيدا كنيد و مطمئنا نمی خواهيد هر روز صبح به زور 

سر كار برويد. 
اگر به شركت هاي مهم استارت آپي داخلي و خارجي سر زده 
باشيد يكي از ويژگي هاي بارز و مشترك همه آنها در »محيط 
كار خلاقانه شان« است، اين روزها شركت هاي نوين و به ويژه 
استارت آپ ها كه كاركنان شان را اصولا افرادي خلاق و نوآور 
تشكيل مي دهند، در طراحي داخلي شركت هاي شان تلاش 
مي كنند تا به كليدواژه محيط كار خلاق توجه ويژه داشته 
باشــند؛ محيطي كه نيروها در آن احساس آزادي بيشتري 
داشته باشند و همچون گذشته خود را در اتاق هاي كوچك 
و دربسته احساس نكنند. براي نمونه اگر يك روز سري به 
انبارهاي اصلي شركت ديجي كالا بزنيد به خوبي متوجه اين 
ماجرا مي شويد. شما در آنجا با سوله هاي بزرگ يك مرغداري 
بسيار بزرگ طرف هستيد كه حالا به كلي بازسازي شده و 

به كارخانه استارت آپي ديجي كالا تبديل شده است. 
در اين فضا شما شاهد اتاق هاي شيشه اي متفاوت 

براي تشكيل جلسات، غذاخوري و... هستيد، 
فضاي بازي كاركنان را مي بينيد و با رنگ هاي 
متنوعــي در بخش هاي مختلــف محيط ها 
روبه رو مي شويد. حتي در پوشيدن لباس هاي 

بخش هاي عملياتي هم تفاوت هايي را شــاهد 
هستيد؛ اين نكات همه از توجه به »محيط كار 

خلاقانه« نشأت گرفته مي شود. 
امــروز روان شناســي كار يكي از 

بحث هــاي مهم در موسســه ها 
و شــركت هاي بزرگ بــه ويژه 
شــركت هايي كه با فناوري ها 
سروكار دارند و نيروهاي شان بايد 
كار ذهني انجام دهند، محسوب و 
به آن توجه ويژه مي شود. به اعتقاد 

كارشناسان، يكي از راه هاي مهم افزايش بهره وري نيروها 
مهيا كردن فضاي آرام و متنــوع كاري براي كاركنان يك 
مجموعه اســت؛ اگر فضاي سخت و خشــك كار را براي 
كاركناني كه حداقل يك سوم از ساعت زندگي روزانه خود 
را در يك مجموعه به سر مي برند، به محيطي شاداب تبديل 
كنيد؛ نتيجه كار حتما تفاوت چشــمگيري با قبل خواهد 
داشت. اين جمله حتما درســت خواهد بود كه محيط كار 
خســته كننده و دلگير نيروها را فراري خواهد داد و فضاي 
كاري مثبت و پرانرژي باعث جذب و علاقه بيشتر افراد به كار 
خواهد شد. اين موضوع اين روزها به قدري مهم شده است كه 
يكي از مزيت هاي رقابتي شركت هايي همچون گوگل، اپل و... 

براي جذب نيروهاي شان توجه به محيط كار خلاقانه است. 

  چگونه يك محيط خلاقانه براي كار بسازيم؟
تصاوير داخلي از شركت گوگل نشان مي دهد كه اين شركت 
عظيم تكنولوژي در جهان اتاقي دارد كه درست شبيه فضاي 
بازي كودكان است، سالني با يك تور بسكتبال و چند اتاق 
مجزاي بازي؛ همچنين دفتر كاري فيســبوك هم با داشتن 
يك زمين بازي خارج از ساختمان اصلي به جاي صندلي هاي 
خشك داراي مبل هاي راحتي است كه كاركنان روي آنها در 
زمان خستگي از كار استراحت مي كنند؛ اين نكات را امروز 
در بسياري از شركت هاي بزرگ ديگر هم مي توان ديد، اما 

سوال اين است كه چگونه مي توان از اين الگوها ياد گرفت و 
شركتي با محيط كار خلاقانه ايجاد كرد؟ براي پاسخ گرفتن 

به اين سوال بايد به چند نكته توجه داشته باشيد.

  1- به بخش هاي مختلف تنوع دهيد
به جاي اينكه در يك مجموعه شــركت از فضاهاي همسان 
اســتفاده كنيد؛ تلاش كنيد تا به بخش هاي مختلف تنوع 
دهيد؛ قرار نيســت فضاي اســتراحت كاركنان با فضاي 

غذاخوري شبيه هم باشد. 

 2- به نور و رنگ توجه ويژه داشته باشيد
نور در يك محيط كاري از اهميت و جايگاه ويژه اي برخوردار 
است و روي روحيه افراد تاثير بسيار زيادي خواهد گذاشت، 
بهتر است نورها در محيط كار به نوعي انتخاب شوند كه حس 
آرامش را به افراد منتقل كنند. در اين خصوص يك نكته مهم 
ديگر هم وجود دارد و آن توجه به رنگ ديوارهاست، بايد در 
انتخاب رنگ ها به روان شناسي رنگ و تاثيرات آن توجه ويژه 
داشت و از رنگ هاي مختلف در يك شركت استفاده كرد؛ 

نبايد همه بخش هاي يك شركت به يك رنگ باشند. 

 3- فضاهاي خلاقانه ايجاد كنيد
در يك شركت خيلي مهم اســت كه اتاق هاي ويژه اي براي 
استراحت كوتاه و دور شدن از استرس و صحبت كردن راحت 
با افراد و حتي بازي و تفريح ايجاد شــود. توجه به مبلمان 
اين اتاق ها و شكل و ســاختار آنها از اهميت ويژه اي 

برخوردار است. 

 4- در طراحی اتاق ها و فضاهاي كار دقت 
كنيد

فضاهاي كار و اتاق هاي جلسات را خيلي خشك 
طراحي نكنيد تا نيروها بعد از چند ســاعت كار 
احساس خستگي و خواب آلودگي داشته باشند. 
بايد فضاها به گونه اي طراحي شــود كه 
افراد با راحتي و آرامش كار كنند و 
تنش نداشته باشند تا بهره وري شان 
افزايش يابد. همچنين نكته مهم اين 
اســت كه از نيروها و كارمندان تان 
 براي كار كردن در محيط ها مشورت 

بگيريد. 
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استارت آپ ها  و محيط هاي  كار  خلاقانه


